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Äîðîã³ ñï³ââ³ò÷èçíèêè!

Â³òàþ âàñ ³ç 21-þ ð³÷íèöåþ íåçàëåæíîñò³ Óêðà¿íè.

Óñüîãî çà äâà äåñÿòèë³òòÿ ìè çóì³ëè ðîçáóäóâàòè âëàñíó äåðæàâó. Çàâäÿêè ïàòð³îòèçìó ïî-

ïåðåäí³õ ïîêîë³íü, çàâçÿòòþ òâîðö³â óêðà¿íñüêî¿ äåðæàâíîñò³ ìè äîâåëè, ùî ìîæåìî áóòè ãîñ-

ïîäàðÿìè íà ñâî¿é çåìë³, ã³äíî â³äïîâ³äàòè íà âíóòð³øí³ òà çîâí³øí³ âèêëèêè.

Öå º ãîëîâíèì ³ áåçïåðå÷íèì ï³äñóìêîì ïðîéäåíîãî íàìè ñàìîñò³éíîãî øëÿõó.

Óêðà¿íà ñüîãîäí³ - ìîëîäà äåðæàâà ç àìá³òíèìè ïëàíàìè, ÿêà âïåâíåíî äèâèòüñÿ ó ìàéáóòíº.

Ïîñë³äîâíå òà ñòàá³ëüíå â³äðîäæåííÿ åêîíîì³êè â³äêðèâàº ìîæëèâîñò³ äëÿ çàëó÷åííÿ ³íâåñòè-

ö³é, ìîäåðí³çàö³¿ ³íôðàñòðóêòóðè, çàáåçïå÷åííÿ âèñîêèõ ñòàíäàðò³â æèòòÿ. Áëèñêó÷å ïðîâåäåííÿ

÷åìï³îíàòó ªâðîïè ç ôóòáîëó ïåðåêîíëèâî ïðîäåìîíñòðóâàëî âñüîìó ñâ³òîâ³ çäàòí³ñòü íàøî¿

êðà¿íè ðåàë³çóâàòè ãëîáàëüí³ ïðîåêòè.

Ó öåé çíàìåííèé äåíü ìè - ðàçîì. Óñ³, õòî, íåçâàæàþ÷è íà ïåðåøêîäè ³ òðóäíîù³, ùîäåííîþ

ïðàöåþ óòâåðäæóº ñóâåðåííó, ñîáîðíó òà äåìîêðàòè÷íó äåðæàâó.

ß â³ðþ â Óêðà¿íó, â ¿¿ óñï³õ ³ ïðîöâ³òàííÿ. Ïåðåêîíàíèé, ùî ìè ÿê ºäèíèé íàðîä îáîâ'ÿçêîâî äî-

ñÿãíåìî íîâèõ âåðøèí.

Ç³ ñâÿòîì âàñ!

ЗВЕРНЕННЯ
Президента України — 

Верховного Головнокомандувача 
Збройних Сил України Віктора ЯНУКОВИЧА

до українського народу з нагоди Дня Незалежності
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ПОДІЯ

Міністр оборони України Дмитро Саламатін: 

«Тільки ви зможете виконати
ті завдання, які
ніхто крім вас 
не виконає»

ВВВВ ДДДД ВВВВ

Ì³í³ñòð îáîðîíè Óêðà¿íè Äìèòðî Ñàëàìàò³í â³äâ³äàâ ðîçòàøóâàííÿ

95–¿ îêðåìî¿ àåðîìîá³ëüíî¿ áðèãàäè, ùî äèñëîêóºòüñÿ ó Æèòîìèð³, äå

ïðèâ³òàâ âî¿í³â-äåñàíòíèê³â ç’ºäíàííÿ ç Äíåì âèñîêîìîá³ëüíèõ äåñàí-

òíèõ â³éñüê.

82 ðîêè òîìó íà íàâ÷àííÿõ ï³ä Âîðîíåæåì ïî÷àëàñÿ ñëàâíà ³ñòîð³ÿ

â³éñüê ÂÄÂ — ³ñòîð³ÿ ïåðåìîã ³ çâåðøåíü.

— ² ñüîãîäí³ «áëàêèòí³ áåðåòè» çàëèøàþòüñÿ â³ðíèìè îáîâ’ÿçêó ³ ïðèñÿ-

ç³, ã³äíèìè òðàäèö³é òèõ, õòî ñòîÿâ á³ëÿ âèòîê³â ñòâîðåííÿ â³éñüê. Óêðà¿í-

ñüê³ äåñàíòíèêè íåîäíîðàçîâî ï³äòâåðäæóâàëè âèñîêèé ð³âåíü âèøêîëó

íà ì³æíàðîäíèõ íàâ÷àííÿõ óñ³õ ð³âí³â, à òàêîæ ï³ä ÷àñ âèêîíàííÿ ìèðî-

òâîð÷èõ ì³ñ³é â Þãîñëàâ³¿, ²ðàêó òà ³íøèõ «ãàðÿ÷èõ òî÷êàõ», — êîíñòàòóâàâ

Ì³í³ñòð îáîðîíè Óêðà¿íè.

— Ïðåçèäåíò Óêðà¿íè — Âåðõîâíèé Ãîëîâíîêîìàíäóâà÷ Çáðîéíèõ Ñèë

Óêðà¿íè Â³êòîð ßíóêîâè÷ ïîñòàâèâ ïåðåä êåð³âíèöòâîì Ì³í³ñòåðñòâà îáî-

ðîíè òà Ãåíåðàëüíîãî øòàáó çàâäàííÿ ïðîâåñòè êàðäèíàëüíó ðåôîðìó

Çáðîéíèõ Ñèë Óêðà¿íè, çðîáèòè ¿õ åôåêòèâíèìè, êîìïàêòíèìè, ìîá³ëüíè-

ìè, çäàòíèìè â³äïîâ³äàòè íà âèêëèêè ñüîãîäåííÿ. Íåçâàæàþ÷è íà âàæêó

åêîíîì³÷íó ñèòóàö³þ â äåðæàâ³, ðîáèòüñÿ âñå äëÿ òîãî, ùîáè ¿õ âèêîíà-

òè, — íàãîëîñèâ ãëàâà îáîðîííîãî â³äîìñòâà.

Äìèòðî Ñàëàìàò³í òàêîæ íàãàäàâ æèòîìèðñüêèì äåñàíòíèêàì âèñë³â

ëåãåíäàðíîãî êîìàíäóâà÷à ÂÄÂ, äåñàíòíèêà «íîìåð îäèí» ãåíåðàëà àð-

ì³¿ Âàñèëÿ Ïèëèïîâè÷à Ìàðãåëîâà: «Ãîëîâíîþ ÿê³ñòþ äåñàíòíèêà º çóõ-

âàë³ñòü» ³ ïîáàæàâ ¿ì ó ñëóæá³ ³ â æèòò³ áóòè çóõâàëèìè. 

— Ò³ëüêè òîä³ âè çìîæåòå âèêîíàòè ò³ çàâäàííÿ, ÿê³ í³õòî êð³ì âàñ íå âè-

êîíàº. Ç³ ñâÿòîì âàñ! Ñëàâà ÂÄÂ!
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Âñòàíîâëåíî 

Äåíü âèñîêîìîá³ëüíèõ äåñàíòíèõ

â³éñüê

Ç ìåòîþ â³äðîäæåííÿ òà ðîçâèòêó íàö³îíàëüíèõ â³é-

ñüêîâèõ òðàäèö³é, çâàæàþ÷è íà âàæëèâó ðîëü âèñîêîìî-

á³ëüíèõ äåñàíòíèõ â³éñüê ó çàáåçïå÷åíí³ îáîðîíîçäàò-

íîñò³ äåðæàâè, Ïðåçèäåíò Óêðà¿íè — Âåðõîâíèé Ãîëîâíî-

êîìàíäóâà÷ Çáðîéíèõ Ñèë Óêðà¿íè Â³êòîð ßíóêîâè÷ ï³äïè-

ñàâ Óêàç ¹457/2012 «Ïðî äåíü âèñîêîìîá³ëüíèõ

äåñàíòíèõ â³éñüê».

Â³äïîâ³äíî äî Óêàçó ãëàâè äåðæàâè Äåíü âèñîêîìîá³ëü-

íèõ äåñàíòíèõ â³éñüê â³äçíà÷àòèìåòüñÿ ùîðîêó 2 ñåðïíÿ.

Òàêîæ âèçíà÷åíî òàêèì, ùî âòðàòèâ ÷èíí³ñòü, Óêàç Ïðå-

çèäåíòà Óêðà¿íè â³ä 2 ñåðïíÿ 1999 ðîêó ¹ 937 «Ïðî

äåíü àåðîìîá³ëüíèõ â³éñüê».

Â³äïîâ³äíî äî Äèðåêòèâè, ÿêó çàòâåðäèâ Ì³í³ñòð îáîðî-

íè Óêðà¿íè Äìèòðî Ñàëàìàò³í, íà áàç³ ïîâ³òðÿíîäåñàíòíî¿

òà àåðîìîá³ëüíèõ â³éñüêîâèõ ÷àñòèí ñòâîðåí³ âèñîêîìî-

á³ëüí³ äåñàíòí³ â³éñüêà (ÂÄÂ) Çáðîéíèõ Ñèë Óêðà¿íè.

Íà÷àëüíèê 

àåðîìîá³ëüíèõ â³éñüê

Ñóõîïóòíèõ â³éñüê 

Çáðîéíèõ Ñèë Óêðà¿íè

ïîëêîâíèê Ñåðã³é Ë²ÑÎÂÈÉ

Ïðî íîâ³ ïàðàøóòí³ ñèñòåìè

— Âñå â³äáóâàºòüñÿ çã³äíî ³ç ïëàíîì òà ìîæ-

ëèâîñòÿìè äåðæàâè. Ìè ïðèéíÿëè íà îçáðîºííÿ

óêðà¿íñüê³ ïàðàøóòè, ÿê³ âèãîòîâëÿþòüñÿ ó Ôåî-

äîñ³¿: ÄÏÑ (äåñàíòíî-ïàðàøóòíà ñèñòåìà) ³ ÇÏÑ

(çàïàñíà ïàðàøóòíà ñèñòåìà). ÄÏÑ ñüîãîäí³ º ó

âñ³õ ÷àñòèíàõ, ìîæëèâî, íå â íàëåæí³é ê³ëüêîñò³,

àëå ñïðàâà çà êîøòàìè  ³ ÷àñîì. Öå æ ñòîñóºòüñÿ

³ ÑÄ (ñïîðÿäæåííÿ äåñàíòíèêà), ÿêå çàì³íèëî

ñòàðå ÐÄ-54.

…Öüîãîð³÷ ìè òàêîæ ïî÷àëè àêòèâí³ âèïðîáó-

âàííÿ ïàðàøóòíî¿ ñèñòåìè «Ñòàòóñ-ÑÍ» íà áàç³

8-ãî ïîëêó ñïåöïðèçíà÷åííÿ. Öÿ ñèñòåìà - êå-

ðîâàíèé ïàðàøóò òèïó «Êðèëî» ó êîìïëåêñ³ ç³

ñòàá³ë³çóþ÷èì. Íà îçáðîºííÿ âîíà ùå íå ïðèé-

íÿòà, àëå âèïðîáóâàííÿ âæå ïðîéøëà. Òîæ

â³äïîâ³äíî äî íàêàçó íà÷àëüíèêà Ãåíåðàëüíîãî

øòàáó, ìè ïëàíóºìî ó âåðåñí³ íà íàâ÷àííÿõ

«Ïåðñïåêòèâà 2012» çä³éñíþâàòè ñòðèáêè ç öèì

ïàðàøóòîì ó ðàéîí³ àåðîäðîìó «Îçåðíèé».

Ïðî ñòðèáêè

— Ïëàí ç³ ñòðèáê³â âèêîíàëè íà 90 â³äñîòê³â.

Ó ïåðøîìó ï³âð³÷÷³ âî¿íè «êðèëàòî¿ ï³õîòè» âè-

êîíàëè ïîíàä 17 òèñÿ÷ ñòðèáê³â ç ïàðàøóòîì,

ùî íà 6 òèñÿ÷ á³ëüøå, í³æ çà öåé ïåð³îä ìèíóëî-

ãî ðîêó. Ñòðèáêè çä³éñíþâàëèñÿ ç âåðòîëüîò³â

Ì³-8, â³éñüêîâî-òðàíñïîðòíèõ ë³òàê³â Àí-26 òà

²ë-76.

Ïðî ïåðñïåêòèâó 

— Âèñîêîìîá³ëüí³ äåñàíòí³ â³éñüêà áóäóòü

³ñíóâàòè, âîíè íå ñêîðî÷óþòüñÿ, à íàâïàêè ðîç-

øèðþþòüñÿ, äî äåÿêèõ ÷àñòèí äîäàþòüñÿ áà-

òàëüéîíè. Ó Ëüâîâ³ 80-é îêðåìèé ïîëê ñòàíå

áðèãàäîþ.

Çàïèñàâ ªâãºí ÒÈÙÓÊ.

Ôîòî Âîëîäèìèðà ÂÎÂÊÎÃÎÍÀ

ППППООООВВВВЕЕЕЕРРРРТТТТААААЮЮЮЮТТТТЬЬЬЬССССЯЯЯЯ
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...Ïîëüîâèé àåðîäðîì «Ïðîãðåñ» ×åðí³ã³âñüêîãî

àâ³àö³éíîãî ñïîðòèâíîãî êëóáó. Â³éñüêîâîñëóæáîâö³

ñòðîêîâî¿ ñëóæáè àåðîìîá³ëüíîãî áàòàëüéîíó

169-ãî íàâ÷àëüíîãî öåíòðó Ñóõîïóòíèõ â³éñüê ÇÑ

Óêðà¿íè âèêîíóþòü ñòðèáêè ç ïàðàøóòîì ç áîðòó ë³-

òàêà Àí-2.

Ïåðøèé ñòðèáîê ç âèñîòè 800 ìåòð³â — îçíà-

éîì÷èé. Äðóãèé — ç³ çáðîºþ ³ ñïîðÿäæåííÿì ç âè-

ñîòè 600 ìåòð³â.

Небесний сюрприз 
на день народження

Â àðì³þ ²ãîð ïðèéøîâ ñâ³äîìî. Ó ð³äíîìó Äí³ïðîïåò-

ðîâñüêó çàê³í÷èâ òåõí³êóì, ïîò³ì âñòóïèâ äî ³íñòèòóòó...

Îäíàê âèð³øèâ â³äòåðì³íóâàòè ñòóäåíòñüêå æèòòÿ. Óçÿâ

àêàäåìâ³äïóñòêó ³ ï³øîâ äî àðì³¿. Äîñèòü îðèã³íàëüíî, ÷è

íå ïðàâäà? 

²ãîð Ñîêîëîâ ó íàâ÷àëüíîìó àåðîìîá³ëüíîìó áàòàëüéîí³

âæå 10 ì³ñÿö³â. Ó íüîãî, ÿê ó êîæíîãî õëîï÷èñüêà, áóëà

ïîòàºìíà äèòÿ÷à ìð³ÿ — ñòàòè äåñàíòíèêîì! Òîìó àêòèâíî

çàéìàâñÿ ñïîðòîì. Óñ³ íîðìàòèâè çäàâàâ íà «â³äì³ííî».

Êîìàíäóâàííÿ ïðèì³òèëî êì³òëèâîãî á³éöÿ, — éîìó

ïðèñâî¿ëè çâàííÿ «ìîëîäøèé ñåðæàíò» ³ ïðèçíà÷èëè

çàñòóïíèêîì êîìàíäèðà âçâîäà. Àëå á³ëüøå òîãî. Äîëÿ

ï³äíåñëà þíàêîâ³ íåçàáóòí³é ñþðïðèç. Ñâ³é ïåðøèé ñòðè-

áîê ç ïàðàøóòîì ²ãîð çðîáèâ ó ñâ³é äåíü íàðîäæåííÿ — 23

ëèïíÿ éîìó âèïîâíèëîñÿ 20 ðîê³â!

Â³êòîð ÊÎØÌÀË

Адреналін і свобода
вільного падіння
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ÖÅÍÒÐÀËÜÍÈÉ ÄÐÓÊÎÂÀÍÈÉ ÎÐÃÀÍ 

Ì²Í²ÑÒÅÐÑÒÂÀ ÎÁÎÐÎÍÈ ÓÊÐÀ¯ÍÈ

Çàñíîâíèê:

Ìiíiñòåðñòâî îáîðîíè Óêðà¿íè 

Àäðåñà ðåäàêöi¿:

âóë. Ìåëüíèêîâà, 81,
04050, Êè¿â, Óêðà¿íà, a/c 72
Òåëåôîíè ðåäàêö³¿: 
(044) 483-08-39, 
489-38-59, 454-42-02

E-mail: viysko2003@ukr.net; 
Åëåêòðîííà âåðñ³ÿ æóðíàëó:

www.vu.mil.gov.ua

© «Âiéñüêî Óêðà¿íè», 2012

Ï³äïèñàíî äî äðóêó: 28.08.2012 ð.

Ïåðåäïëàòíèé ³íäåêñ: 74101 

Ïåðåäïëàòó ìîæíà îôîðìèòè â óñ³õ
ïîøòîâèõ âiääiëåííÿõ çâ’ÿçêó

Ñâ³äîöòâî ïðî äåðæàâíó ðåºñòðàö³þ

ÊÂ ¹ 827 â³ä 12.07.1994 ð. 

Ð³ê çàñíóâàííÿ ÷àñîïèñó —1994 

Äðóê: ÒÎÂ «Ïîë³ãðàô-Åêñïðåñ» 

Òåëåôîí ç ïèòàíü ðîçì³ùåííÿ

ðåêëàìè: (044) 483-08-39

Íà îáêëàäèíö³: êàï³òàí Îëåêñàíäð
ÁËÈÑÊÓÍ, 40-à áðèãàäà òàêòè÷íî¿ àâ³àö³¿. 

Ôîòî Âàñèëÿ Ïîòàï÷óêà

Ðåäàêö³ÿ íå íåñå â³äïîâ³äàëüíîñò³ çà çì³ñò

ïîâ³äîìëåíü ³íôîðìàãåíòñòâ ³ ìîæå äðó-
êóâàòè ñòàòò³, íå ïîä³ëÿþ÷è ïîãëÿä³â àâòî-

ðà. Â³äïîâ³äàëüí³ñòü çà äîñòîâ³ðí³ñòü
ôàêò³â, âëàñíèõ ³ìåí òà ³íøèõ â³äîìîñòåé

íåñóòü àâòîðè ïóáë³êàö³é. Ðîáîòè (ôîòî-
çí³ìêè, ñòàòò³, ìàëþíêè, òåêñòè òà ³íø³ ìà-
òåð³àëè), ÿê³ ïðèéøëè íà àäðåñó ðåäàêö³¿,
íå ðåöåíçóþòüñÿ ³ íå ïîâåðòàþòüñÿ. Ïå-
ðåäðóê ìàòåð³àë³â ÷è áóäü-ÿêå ³íøå ¿õ âè-
êîðèñòàííÿ ìîæëèâî ëèøå ç ïèñüìîâîãî
äîçâîëó ðåäàêö³¿. Ïðè âèêîðèñòàííi ìàòå-
ðiàëiâ ïîñèëàííÿ íà æóðíàë «Âiéñüêî Óê-
ðà¿íè» îáîâ’ÿçêîâå. Çà çì³ñò ðåêëàìè â³ä-

ïîâ³äàëüí³ñòü íåñå ðåêëàìîäàâåöü.

ÒÂÎ ãîëîâíîãî ðåäàêòîðà

Âàëåíòèí ÁÓÐß×ÅÍÊÎ

viysko2003@ukr.net

Íà÷àëüíèê â³ää³ëó ³ñòîð³¿ òà êóëüòóðè

Âîëîäèìèð ÊÎÑÅÍÊÎ

Íà÷àëüíèê â³ää³ëó ïóáë³öèñòèêè

Ðóñëàí ÒÊÀ×ÓÊ

Íà÷àëüíèê â³ää³ëó îôîðìëåííÿ

òà äèçàéíó

Â’ÿ÷åñëàâ ÏÅÒÐÎÂÑÜÊÈÉ

Ôîòîêîðåñïîíäåíò

Ñåðã³é ÏÎÏÑÓªÂÈ×

Äèçàéí òà âåðñòêà

Âàñèëü ÏÎÒÀÏ×ÓÊ

Ë³òåðàòóðíèé ðåäàêòîð

Ë³ë³ÿ ÂËÀÑÞÊ
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ББББ ІІІІ ЙЙЙЙ ЦЦЦЦ ІІІІ ВВВВ СССС ЬЬЬЬ КККК ИИИИ ЙЙЙЙ     КККК ЛЛЛЛ УУУУ ББББ .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... ....1111 6666

«Самурайське» хобі українського офіцера
Олег СУШИНСЬКИЙ

ЗЗЗЗ АААА ХХХХ ИИИИ СССС НННН ИИИИ КККК ИИИИ     ПППП ОООО ВВВВ ІІІІ ТТТТ РРРР ЯЯЯЯ НННН ИИИИ ХХХХ     РРРР УУУУ ББББ ЕЕЕЕ ЖЖЖЖ ІІІІ ВВВВ.... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... ....6666

Небесна гордість держави
Володимир КОСЕНКО

НННН ОООО ВВВВ АААА     ЗЗЗЗ ББББ РРРР ОООО ЯЯЯЯ .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... ....1111 9999

«Український «Буцефал»
Володимир КОСЕНКО

«««« ГГГГ АААА РРРР ЯЯЯЯ ЧЧЧЧ АААА     ТТТТ ОООО ЧЧЧЧ КККК АААА »»»» .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... ....1111 2222

Сирія: від флешмоба до «калаша»
Юрій ЛАВРОВ

1111 0000 0000     РРРР ОООО КККК ІІІІ ВВВВ     ВВВВ ЕЕЕЕ ЛЛЛЛ ИИИИ КККК ОООО ЇЇЇЇ     ІІІІ СССС ТТТТ ОООО РРРР ІІІІ ЇЇЇЇ .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... ....2222 0000

Вірні Богові та Україні
Олена ПОЛЯНСЬКА

XXXX XXXX XXXX     ЛЛЛЛ ІІІІ ТТТТ НННН ІІІІ     ОООО ЛЛЛЛ ІІІІ ММММ ПППП ІІІІ ЙЙЙЙ СССС ЬЬЬЬ КККК ІІІІ     ІІІІ ГГГГ РРРР ИИИИ .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... ....3333 2222

Калейдоскоп подій — сподівання, перемоги,
суддівські помилки…

Юрій СМЄЛОВ

ЗЗЗЗ     ПППП ЕЕЕЕ РРРР ШШШШ ИИИИ ХХХХ     ВВВВ УУУУ СССС ТТТТ .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... ....4444 4444

Незалежність народжується у серці
Інга ВІТКОВСЬКА

ПППП ОООО ЛЛЛЛ ІІІІ ГГГГ ОООО НННН .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... ....8888

Спека з ароматом пороху
Вадим МИСНИК, Віктор АНУФРІЄВ

ББББ УУУУ ДДДД ЬЬЬЬ ТТТТ ЕЕЕЕ     ЗЗЗЗ ДДДД ОООО РРРР ОООО ВВВВ ІІІІ !!!! .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... .... ....3333 9999

Серце — не камінь…
Сергій ЗЯТЬЄВ
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Ñàìå òàê ìîæíà íàçèâàòè ëþ-

äåé, ÿê³ íà áîéîâîìó ÷åðãóâàíí³ ç

ïðîòèïîâ³òðÿíî¿ îáîðîíè ùîäíÿ

îõîðîíÿþòü ïîâ³òðÿí³ êîðäîíè ³

ìèðíå íåáî Óêðà¿íè. ² Äåíü Ïî-

â³òðÿíèõ Ñèë Çáðîéíèõ Ñèë Óêðà-

¿íè íå âèíÿòîê. Òèì á³ëüøå, êîëè

ñèñòåìó ïðîòèïîâ³òðÿíî¿ îáîðîíè

äåðæàâè ïåðåâ³ðÿº îñîáèñòî Ì³-

í³ñòð îáîðîíè Óêðà¿íè. 

Ó äåíü ïðîôåñ³éíîãî ñâÿòà, â

ðàìêàõ çàõîä³â áîéîâîãî ÷åðãó-

âàííÿ, íàä á³ëüø í³æ òðèäöÿòüìà

ì³ñòàìè Óêðà¿íè â³äáóëèñü ïëà-

íîâ³ ïîëüîòè àâ³àö³éíèõ ëàíîê ó

ñêëàä³ ÷îòèðüîõ âèíèùóâà÷³â òà

ïàð áîéîâèõ âèíèùóâà÷³â Ì³Ã-29

³ Ñó-27, øòóðìîâèê³â Ñó-25.

— Çàâäàííÿ, ÿê³ ñòàâèëèñÿ ï³ä

÷àñ öüîãî òðåíóâàííÿ ïåðåä àâ³à-

ö³ºþ Ïîâ³òðÿíèõ Ñèë, çåí³òíèìè

ðàêåòíèìè òà ðàä³îòåõí³÷íèìè

ï³äðîçä³ëàìè, âèêîíàí³. Óêðà¿í-

ñüêèé íàðîä ïî ïðàâó ìîæå ïè-

øàòèñÿ ñâî¿ìè çàõèñíèêàìè ïî-

â³òðÿíèõ ðóáåæ³â, — çàïåâíèâ

æóðíàë³ñò³â Ì³í³ñòð îáîðîíè Óê-

ðà¿íè Äìèòðî Ñàëàìàò³í. 

Ùîäíÿ äî áîéîâîãî ÷åðãóâàííÿ

ç ïðîòèïîâ³òðÿíî¿ îáîðîíè äåð-

æàâè çàëó÷àþòüñÿ ïîíàä òðè òè-

ñÿ÷³ â³éñüêîâîñëóæáîâö³â òà

áëèçüêî ÷îòèðüîõñîò îäèíèöü

îçáðîºííÿ ³ â³éñüêîâî¿ òåõí³êè.

Ëèøå ó ïîòî÷íîìó ðîö³ ÷åðãîâèìè

ñèëàìè ç ïðîòèïîâ³òðÿíî¿ îáîðî-

íè âèÿâëåíî òà ïðèïèíåíî îäè-

íàäöÿòü ïîðóøåíü ïîâ³òðÿíîãî

ïðîñòîðó Óêðà¿íè.

Ï³ëîòè, ÿê³ çàëó÷àëèñü äî åê³-

ïàæ³â, ùî îõîðîíÿëè íåáî Óêðà¿-

íè ó äåíü ïðîôåñ³éíîãî ñâÿòà,

â³äïðàöþâàëè ó ïîâ³òð³ ìàéæå ïî

32 ãîäèíè. Ïîçíà÷èëîñü íàëåæíå

ðåñóðñíå çàáåçïå÷åííÿ çàõîä³â

áîéîâî¿ ï³äãîòîâêè àâ³àö³éíèõ

÷àñòèí, ùî, áåçïåðå÷íî, âïëèíó-

ëî é íà âèøê³ë ëüîòíîãî ïåðñîíà-

ëó.

Ì³í³ñòð îáîðîíè Óêðà¿íè ïðèâ³-

òàâ â³éñüêîâèõ ëüîò÷èê³â ç³ ñâÿ-

òîì òà ïîäÿêóâàâ çà ëüîòíèé ïðî-

ôåñ³îíàë³çì, ÿêèé äîçâîëèâ ¿ì

óñï³øíî âèêîíàòè âñ³ ïîëüîòí³

çàâäàííÿ. Òà íàéâèùîþ îö³íêîþ

ï³ëîò³â ³ íàä³éíîñò³ òåõí³êè ñòàâ

ïîë³ò Äìèòðà Ñàëàìàò³íà äðóãèì

ï³ëîòîì íà íàâ÷àëüíî-áîéîâîìó

ë³òàêó.

Âðàõîâóþ÷è ô³íàíñîâ³ ìîæëè-

âîñò³ äåðæàâè, ñàìå ìîäåðí³çàö³ÿ

àâ³àö³éíî¿ òåõí³êè º íàéá³ëüø

åôåêòèâíèì çàõîäîì ï³äâèùåííÿ

¿¿ áîéîâîãî ïîòåíö³àëó äî ð³âíÿ

ñó÷àñíèõ âèìîã. Òîæ ïðîòÿãîì

ðîêó äî áðèãàä òàêòè÷íî¿ àâ³àö³¿

ìîäåðí³çîâàíà òåõí³êà íàäõîäèëà

ñòàá³ëüíî. 

НЕБЕСНА ГОРДІСТЬ ДЕРЖАВИ

Ó ïîòî÷íîìó ðîö³ óêðà¿íñüê³ â³éñüêîâ³

ëüîò÷èêè ïðîâåëè â ïîâ³òð³ 4 800 ãîäèí.

Ñåðåäí³é íàë³ò îäíîãî ï³ëîòà ñòàíîâèòü

á³ëüøå 31 ãîäèíè.
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ЗАХИСНИКИ ПОВІТРЯНИХ РУБЕЖІВ

Ó äåíü ïðîôåñ³éíîãî ñâÿòà º

÷èì ïèøàòèñü íå ëèøå â³éñüêî-

âèì ëüîò÷èêàì, à é ïðåäñòàâíè-

êàì çåìíèõ â³éñüêîâèõ ïðîôåñ³é,

ÿê³ âõîäÿòü äî ñêëàäó âèäó. Êî-

ìàíäóâàííÿ Ïîâ³òðÿíèõ Ñèë

Çáðîéíèõ Ñèë Óêðà¿íè ñï³ëüíî ç

íàóêîâèìè óñòàíîâàìè òà ïðî-

ìèñëîâèìè ï³äïðèºìñòâàìè äåð-

æàâè âèâ÷àº ìîæëèâîñò³ ìîäåð-

í³çàö³¿ ïàðêó çåí³òíîãî ðàêåòíîãî

îçáðîºííÿ äî ð³âíÿ íîâ³òí³õ àíà-

ëîã³â. Ç ïî÷àòêó ðîêó ï³äðîçä³ëè

ðàä³îòåõí³÷íèõ â³éñüê Ïîâ³òðÿíèõ

Ñèë îòðèìàëè òà ïðèçíà÷èëè íà

áîéîâå ÷åðãóâàííÿ ç ïðîòèïîâ³ò-

ðÿíî¿ îáîðîíè äåðæàâè äâ³ íîâ³

ðàä³îëîêàö³éí³ ñòàíö³¿ «Ïåë³êàí» ³

ìîäåðí³çîâàí³ ðàä³îëîêàö³éí³

ñòàíö³¿ ÐËÑ Ï-18.

Óêðà¿íñüê³ ï³ëîòè ïîñò³éíî äå-

ìîíñòðóþòü ìóæí³ñòü, âèñîêó

ïðîôåñ³éíó ìàéñòåðí³ñòü òà ãî-

òîâí³ñòü çà áóäü-ÿêèõ îáñòàâèí

âèêîíàòè äåðæàâíå çàâäàííÿ.

Çîêðåìà, àíòèòåðîðèñòè÷íó áåç-

ïåêó ï³ä ÷àñ ïðîâåäåííÿ â Óêðà¿-

í³ ô³íàëüíî¿ ÷àñòèíè ªâðî-2012

çàáåçïå÷óâàëè á³ëüøå øåñòè òè-

ñÿ÷ â³éñüêîâîñëóæáîâö³â òà ïî-

íàä äåâ’ÿòñîò îäèíèöü îçáðîºííÿ

³ â³éñüêîâî¿ òåõí³êè. Â³éñüêîâ³

ëüîò÷èêè âèêîíàëè áëèçüêî 70

ïîëüîò³â òà ïðîâåëè ó íåá³ ïîíàä

170 ãîäèí. 

×åðãîâèé ³ñïèò âäàëî ñêëàâ

åê³ïàæ â³éñüêîâî-òðàíñïîðòíîãî

ë³òàêà ²ë-76ÌÄ íà ÷îë³ ç êîìàí-

äèðîì êîðàáëÿ ëüîò÷èêîì 1-ãî

êëàñó ï³äïîëêîâíèêîì Âîëîäè-

ìèðîì Áóõàëüñüêèì. Ï³ëîòè åâà-

êóþâàëè ³ç îõîïëåíî¿ â³éíîþ Ñè-

ð³¿ äî Óêðà¿íè 177 óêðà¿íö³â, 15

ïîëÿê³â òà 7 ãðîìàäÿí Ñèð³¿.

Íàðàç³ ï³äðîçä³ëè àâ³àö³¿, çåí³ò-

íèõ ðàêåòíèõ, ðàä³îòåõí³÷íèõ òà

ñïåö³àëüíèõ â³éñüê Ïîâ³òðÿíèõ

Ñèë Çáðîéíèõ Ñèë Óêðà¿íè ãîòó-

þòüñÿ äî êîìïëåêñó äîñë³äíèöü-

êèõ òà åêñïåðåìåíòàëüíèõ êîìàí-

äíî-øòàáíèõ íàâ÷àíü ç îðãàíàìè

â³éñüêîâîãî óïðàâë³ííÿ òà â³é-

ñüêàìè «Ïåðñïåêòèâà — 2012».

² º âïåâíåí³ñòü, ùî îñîáîâèé

ñêëàä Ïîâ³òðÿíèõ Ñèë Çáðîéíèõ

Ñèë Óêðà¿íè ïðîäåìîíñòðóº ïðî-

ôåñ³îíàëüíèé âèøê³ë òà âäàëî

âèêîíàº áîéîâ³ çàâäàííÿ. 

Âîëîäèìèð ÊÎÑÅÍÊÎ

Äâàíàäöÿòü

ìîäåðí³çîâàíèõ

ë³òàê³â Ì³Ã-29,

Ñó–25 òà Ë-39 âæå

ïðèéíÿò³ àâ³àö³éíèìè

÷àñòèíàìè òàêòè÷íî¿

àâ³àö³¿ íà îçáðîºííÿ

³ ïðîõîäÿòü

âèïðîáóâàííÿ.

Ó ïåðñïåêòèâ³ ¿õ áóäå

á³ëüøå ï³âñîòí³.
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АКТУАЛЬНО

На військове стрільбище прибу�

ваємо рано�вранці, коли полігон

тільки прокидається. Без зайвої ме�

тушні інструктори готують озбро�

єння та техніку до стрільби. Гуркіт

бойових машин піхоти відразу на�

лаштовує на робочий лад. 

Перше, що кидається в очі, — це

однострій солдатів. Вони у танко�

вих шоломах, берцях, камуфляж�

них брюках і … формених футбол�

ках. Від офіцерів дізнаємося, що

через спекотну погоду у курсантів

значно полегшений однострій.

Вже зранку стовпчик термометра

зашкалює за позначку +30 градусів

за Цельсієм. 

Наставники пояснюють бойове

завдання першим екіпажам. У но�

вачків помітно хвилювання. Спос�

терігаємо, як командири і навідни�

ки�оператори БМП�2 з комплек�

том боєприпасів висуваються на

рубежі відкриття вогню. Перед

стрільбою вони відпрацювали

кілька нормативів, зокрема, заван�

таження боєприпасів. 

Не всім курсантам вдалося впо�

ратися з першої спроби на оцінку

«відмінно» чи «добре». Та після

кількох тренувань вони впевнено

виконували цей норматив.

…Екіпажі стрімко займають свої

місця в бойових машинах та допо�

відають про готовність до стріль�

би. По рації лунає команда керів�

ника стрільб: «Вогонь». Підійма�

ються цілі. Гарматний грім і куле�

метні черги розривають тишу

полігону. Відстріляні гільзи браж�

чать по броні.

За стрільбою екіпажів спостері�

гають з командного пункту. 

— До залікових вправ, які курсан�

ти здаватимуть наприкінці нав�

чального періоду, ще багато часу.

Зараз головне — навчити їх володі�

ти зброєю. Тому в БМП поряд з но�

вачками — досвідчені командири,

які діляться з ними своїми знання�

ми та вміннями, — коментує дії під�

леглих заступник командира

354–го навчального механізова�

ного полку підполковник Віталій

Карпенко. — Спочатку курсанти

виконують першу вправу навчаль�

них стрільб по мішенях, що з’явля�

ються та рухаються. На «відмінно»

необхідно двома пострілами з гар�

мати вразити БМП «противника», а

кулеметну обслугу і групу піхоти —

з кулемету. На це екіпажу надається

дві хвилини. На оцінку «задовіль�

но» потрібно влучити хоча б в од�

ну ціль.

…Постріли затихають. Команди�

ри екіпажів звітують про стрільбу

навідників. Керівник стрільби ого�

лошує оцінки. Результати дещо вра�

жають: деякі екіпажі з першого разу

показують відмінні результати. 

— Для якісної підготовки щойно

призваного юнака потрібно два

місяці інтенсивних тренувань. За

цей термін серед молодих з’явля�

ються і свої лідери. Це насамперед

ті хлопці, які займалися у воєнізо�

ваних гуртках чи секціях. Вони

швидше за інших засвоюють мате�

ріал і краще стріляють. Таким кур�

сантам, незважаючи на невеликий

термін служби, надаємо можли�

вість виявити свої здібності. Дехто

з них вже зараз проводить заняття

з товаришами по службі, — пояс�

нює підполковник Карпенко. 

Серед таких — оператор�навід�

ник Андрій Кульба з Івано�Фран�

СПЕКАСПЕКА
ЗЗ АРОМАТОМАРОМАТОМ
ПОРОХУПОРОХУ

Òóò ãàðÿ÷å íå ëèøå â³ä ïåêó÷îãî ñîíöÿ, à é â³ä
ðîçïå÷åíî¿ áðîí³, ñòâîë³â ãàðìàò òà êóëåìåò³â
áîéîâèõ ìàøèí. Íà ïîë³ãîí³ 169-ãî íàâ÷àëüíîãî
öåíòðó Ñóõîïóòíèõ â³éñüê Çáðîéíèõ Ñèë Óêðà¿íè
â³éñüêîâîñëóæáîâö³ ñòð³ëÿþòü ³ âäåíü, ³ âíî÷³. 
Òðèâàº ïðàêòè÷íà ôàçà ï³äãîòîâêè ìîëîäèõ
êóðñàíò³â, á³ëüø³ñòü ç ÿêèõ âîñåíè áðàòèìóòü ó÷àñòü
ó íàâ÷àííÿõ «Ïåðñïåêòèâà — 2012».



ківська. За плечима у хлопця лише

два місяці служби, а командири

вже довірили йому керувати підго�

товкою на навчальному місці, де

вивчають озброєння БМП�2. Спів�

службовці, як не дивно, вважають

Андрія повноцінним інструкто�

ром: уважно слухають, намагають�

ся робити все правильно і швидко. 

Того дня понад 50% екіпажів по�

казали непогані результати у

стрільбі з озброєння БМП�2. Відчу�

валося: воїни зрозуміли смак бойо�

вої роботи.

— Початок гарний. Побачимо, як

вони виконають цю вправу вно�

чі, — зауважує керівник стрільби. 

У курсантів перерва на обід, але

вони ще перебувають у запалі

«бою». Змиваючи кіптяву з облич,

жваво обговорюють, як вночі

«відмінникам» підтвердити свій

високий статус, а «двієчникам»

поліпшити результат денної

стрільби. 

Вечір. Сонце заходить, полігон

поступово поглинають сутінки.

У темряві складніше орієнтуватися

та прицілюватися. Проте іншу кар�

тину ми побачили на військовому

стрільбищі. Солдати під керівниц�

твом командира навчальної меха�

нізованої роти капітана Івана Кор�

каша виконували вправу з автома�

та Калашнікова. 

Вони впевнено вели вогонь по

противнику, інколи здавалося, що

стріляли навіть краще, ніж вдень.

Дякувати погоді. Зоряної ночі та

за відсутності на полігоні туману

цілі роздивитися легше.

Майже одночасно запрацювала і

бойова техніка на директрисі БМП.

Як і вдень, все починається із за�

вантаження боєприпасів. Коман�

дири машин обережно подають

постріли до гармат та кулеметні

стрічки через люки в башти навід�

никам�операторам. Вночі головне

не тільки не гаяти час, але й дотри�

муватися заходів безпеки.

Далеко у полі з’явилися вогні «во�

рожих» БМП. Одразу пролунали

черги і засвітилися спалахи пос�

трілів.

— Три машини вразили цілі, а

дві — ні, — доповідають спостері�

гачі керівнику стрільби.

— Хоча і складно, але цікавіше,

ніж на денних стрільбах. На пер�

шому занятті спочатку пристрі�

лювався: мені показували, пояс�

нювали, що, як і до чого. Як ре�

зультат, сьогодні тричі вразив мі�

шень БМП. А щоб замовчав

«ворожий» кулемет, вистачило ли�

ше кількох куль. Відчув справжній

драйв. Хочу ще! — ділиться вра�

женнями солдат Павло Супов з

Дніпропетровщини. 

Нічні стрільби закінчилися за

північ. Звичайно, про підбиття під�

сумків у такий час мова вже не

йшла. Узагальнення результатів

стрільб відклали до наступного

дня. 

...Зранку наступний підрозділ

полку готувався до виїзду на полі�

гон. Для навчального центру — це

звичайні бойові будні. А проводжав

воїнів на заняття такий собі імпро�

візований звіринець — сова та мор�

ська черепаха Наталі. Останню два

роки тому подарували морські пі�

хотинці, які приїжджали сюди на

перепідготовку. З того часу вона на

пару з нічним птахом «допомагає»

днювальним цілодобово нести

службу…

Âàäèì ÌÈÑÍÈÊ, Â³êòîð ÀÍÓÔÐ²ªÂ

ПОЛІГОН
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Під Житомиром на базі 240�го

центру підготовки підрозділів 8�го

армійського корпусу відбулися

змагання на кращу розвідувальну

групу Сухопутних військ Зброй�

них Сил України. 

Участь у змаганнях брали 150

військовослужбовців у складі 15

розвідгруп: 10 — від частин і з’єд�

нань Сухопутних військ, 4 групи —

від полку спецпризначення з

Хмельницького та група бойових

плавців Центру військ берегової

оборони ВМС України з Очакова.

Участь «морських котиків» у пере�

гонах була символічною — резуль�

тати гостей у залік не йшли. Та це

не завадило «спецам» вразити при�

сутніх своєю підготовкою. 

Кращих розвідників визначали в

індивідуальному та загальноко�

мандному заліку. Кожна команда

мала пройти 13 етапів. Найважчим

випробуванням видалася тактична

смуга перешкод — так звана «стеж�

ка розвідника». 

Її творці постаралися. Довжина

смуги складала 3200 метрів і вклю�

чала 31 перешкоду, а саме: підземні

ходи сполучення, річкову бистрину

з кам’яним дном, стінку із зворот�

ним нахилом, дротяну сітку на

низьких кілках, ділянку болотної

місцевості та інші складні елементи. 

— Під час створення смуги ми

використали як вітчизняний, так і

іноземний досвід, який є сьогодні у

підготовці розвідувальних груп та

груп спеціального призначення, —

підкреслив заступник начальника

Генерального штабу ЗС України ге�

нерал�майор Віктор Муженко. 

На розвідників постійно чи�
нився психологічний вплив.
Їх «обстрілювали» з автоматич�
ної зброї, задимлювали та «під�
ривали».

Словом, імітувалися умови, мак�

симально наближені до бойових,

які можуть виникати на шляху роз�

відувальних груп під час рейду у

тил противника та повернення з

району ведення розвідки. 

За кожною групою слідкували

інструктори. Вони оцінювали дії

розвідників і за помилки нарахову�

вали штрафні бали. Від їхньої кіль�

кості залежав кінцевий результат

проходження «стежки розвідника». 

Через штрафні бали довелось

похвилюватись розвідникам 30�ї

омбр. На початку змагань з їхньої

групи через хворобу вибув один

військовослужбовець.

— Ми одразу отримали 100

штрафних балів і це понизило на�

ші шанси на перемогу, — розповів

командир групи ка�

пітан Микола Вер�

пета. — Крім того,

на кожному з етапів

через відсутність

одного члена ко�

манди група також

отримувала по 5–10

РОЗВІДКА — НИШКОМ,
«СТЕЖКОЮ» — ТИШКОМ
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ПРОФЕСІОНАЛИ

штрафних очок. Тож довелось мак�

симальними зусиллями компенсу�

вати наперед зароблені мінуси.

У підсумку розвідгрупа 30�ї окре�

мої механізованої бригади 8�го ар�

мійського корпусу Сухопутних

військ Збройних Сил України і ста�

ла кращою. 

На ІІ�у місці — розвідувальна

група 72�ї окремої механізова�

ної бригади 8�го армійського

корпусу, а на ІІІ�у — розвіду�

вальна група 74�го окремого розві�

дувального батальйону 6�го армій�

ського корпусу. Учасників змагань

привітав, вручив кращим кубки та

дипломи начальник розвідуваль�

ного управління — заступник на�

чальника штабу командування Су�

хопутних військ ЗС України пол�

ковник Андрій Шевченко.

А розвідувальна група, яка посіла

перше місце, також отримала гро�

шову премію — 10 тисяч гривень.

Ðîìàí ÒÓÐÎÂÅÖÜ, 

Ôîòî Âîëîäèìèðà ÂÎÂÊÎÃÎÍÀ



АКТУАЛЬНО

ССССИИИИРРРРІІІІЯЯЯЯ::::     
ВВВВІІІІДДДД    ФФФФЛЛЛЛЕЕЕЕШШШШММММООООББББАААА
ДДДДОООО    ««««ККККААААЛЛЛЛААААШШШШАААА»»»»

Попри те, що сьогодні тема по�

дій у Сирії постійно мусується на

сайтах і екранах телебачення,

показують соцопитування за сту�

пенем зацікавленості українців во�

на майже на самому останньому

місці. А даремно.

Хоча достатньо натиснути в мо�

більному телефоні «пошук» за клю�

човими словами «війна в Сирії» і

власноруч стати спочатку об’єк�

том інформаційної війни, а потім,

при більш детальному вивченні те�

ми, майже відчути на собі наслідки

крилатого прислів’я «Коли довго

спостерігаєш за мороком, то і він

починає спостерігати за тобою».

Тому що бачити, як горять в Сирії

під вигуки «Аллах Акбар!» танки,

випущені Харківським заводом,

палає «наша», знайома з дитинства

з багатьох патріотичних кінострі�

чок «броня», — справа далеко не з

приємних, яка налаштовує на пев�

ні думки…

Перша думка: чи може в резуль�

таті сирійського конфлікту насту�

пити жахливий морок світової

війни? Як розпізнати інформацій�

ні попередження про «час Ч»?

Яким боком це торкнеться нас, ук�

раїнців? 

До речі, на побутовому рівні за�

питати про те, як воюють між со�

бою громадяни на Близькому Схо�

ді, у нас вже є в кого. Більше 5 000

українців пройшли службу у складі

стабілізаційних сил в Іраку і обіз�

нані про деякі правила відносин

між ворожо налаштованими роди�

нами мусульман. 

У провінції Аль�Кут, де дислоку�

валася наша бригада, мали місце

конфлікти між родинами та клана�

ми — представниками двох різних

гілок ісламу: шиїтів і сунітів. Одним

із завдань українських миротвор�

ців було недопущення виникнення

сутичок на релігійній основі. Їм са�

мим доводилося дотримуватись

певних правил поведінки, за яки�

ми живе віруюча людина�мусуль�

манин, щоб власноруч, не бажаю�

чи того, не спровокувати конфлікт.

Іноді потрібно було навіть жести

свої контролювати. 

Кожен з українських миротвор�

ців, хто побував в Іраку, розуміє, що

війна — це завжди біженці, голод,

антисанітарія, епідемії, коли дове�

дені до відчаю родини іноді з неве�

личкої дрібнички можуть розпоча�

ти справжню бійню. А кровна пом�

ста між ними, та ще й з релігійним

забарвленням, іноді триває рока�

ми. До речі, на Сході ця традиція

може трансформуватися і на полі�

тичні рішення між країнами. Так,

наприклад, Сирія з 1973 року і по

теперішній час знаходиться у стані

війни з Ізраїлем. Тобто, для того,

щоб дати залп у той бік не треба

зайвих політичних заяв. Не «кров�

на помста», але все ж... 

Як в Іраку, так і в Сирії населення

теж поділяється за віросповідан�

ням на дві гілки ісламу: шиїтів і су�

нітів. В обох країнах мешкають

чисельні родини курдів (у Сирії —

9% населення). Однак релігійне та

національне забарвлення в Сирії

більш різноманітне. Є тут і пра�

вославні, і представники інших

релігійних напрямків, іноді дуже

ортодоксальних. Після курдів

найчисельнішою етногрупою є

православні вірмени (2–3% насе�

лення). Також мешкають в Сирії

туркмени і черкеси. Останні ве�

дуть напівкочовий спосіб життя.

Отже і конфлікти інтересів між

ßêùî çàïèòàòè íà âóëèö³ áóäü-ÿêîãî õëîïöÿ ïðî
â³éíó â Ñèð³¿, òî ñêîð³øå ìîæíà ç³òêíóòèñÿ ç
çóñòð³÷íèì çàïèòàííÿì: «À äå öå?». Â³äíîñíî
íåùîäàâíî âñå íàñåëåííÿ Óêðà¿íè, Ðîñ³¿ ³ ùå 13
êðà¿í êîëèøíüîãî Ðàäÿíñüêîãî Ñîþçó á³ëüøå
ö³êàâèëîñü òà çíàëî ïðî ïîë³òè÷íó ñèòóàö³þ â ñâ³ò³,

í³æ ïðî ö³íè çà «êîìóíàëêó» àáî íà
ïðîäóêòè. Ö³íè ó ðàäÿíñüê³ ÷àñè

ðîêàìè íå çì³íþâàëèñü, à ïåðåìîãè
òèõ ÷è ³íøèõ ë³äåð³â äåñü â Àíãîë³
àáî Ãîíäóðàñ³ ñïðèéìàëèñÿ

ãðîìàäÿíàìè ÿê ïåðåìîãè
ñîö³àë³ñòè÷íî¿ ñèñòåìè. 
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«ГАРЯЧА ТОЧКА»

ворогуючими сторонами тут є

більш заплутаними. 

Тому, на думку деяких експертів,

громадянська війна в Сирії має ет�

норелігійні джерела, оскільки

правляча верхівка належить до не�

величкої за чисельністю шиїтської

общини алавитів — релігійної

меншини та відгалуження шиїт�

ського ісламу, до якої відноситься

близько 12% населення Сирії. Тоді

як більшість населення країни

(близько три чверті) складають

мусульмани�суніти. 

З історії ми знаємо, що світові

війни розпочинаються саме з ма�

лих війн периферійного значення.

Напередодні і під час сутичок у ЗМІ

лунають гучні заяви керівників

держав, тобто йде інформаційний

тиск на населення країн. Так було

під час балканських війн, перед

Першою світовою, в ході грома�

дянської війни в Іспанії, на початку

Другої світової. А зараз так само

йдеться про Сирію, країну Близь�

кого Сходу, який на сьогодні в гло�

бальній політиці вважається най�

конфліктним регіоном світу і про�

ти якого й досі триває справжня ін�

формаційна війна.

Перший прояв такої війни роз�

починається, скажімо, з майже не�

помітних операцій, тому що вони

відбуваються не на очах людей, а у

«кіберпросторі». Спочатку в соці�

альних мережах на закритих чатах

формуються команди «майбутніх

активістів» та плануються їхні дії

на зразок флешмобів, дрібного ху�

ліганства або навмисного розпов�

сюдження неправдивих чуток. Тут

діючою силою виступає молодь,

підлітки, а то й діти. Діти повинні

розмалювати стіни гаслами проти

правлячої партії і керівництва дер�

жави. Підлітки залишають у важко�

доступних місцях гучномовці на

акумуляторах, які ґвалтом шоку�

ють перехожих та місцеву поліцію.

Молодь заповнює червоною фар�

бою фонтани, і здається що там те�

че кров, і так далі. 

У Сирії триває офіційна заборо�

на збиратися на вулицях більше

п’яти чоловік. Відтак, розповсюд�

жені чутки, що на площі біля вокза�

лу Дамаска дружина президента

країни буде видавати кожній жінці

по 5 000 фунтів (приблизно 100

доларів США), збирають неабияку

юрбу невдоволених жінок. У цьому

випадку поліція матиме багато

клопоту, а за цей час в іншому міс�

ці можна непомітно жбурнути

пляшку «коктейля Молотова» у міс�

цевий філіал партії Баас. Такі ви�

падки іноді самі ж їх учасники зні�

мають на відео і одразу викладають

у мережу, де потім вони активно

«перетираються» в блогосфері.

Це — перші ластівки операцій ін�

формаційного протиборства, мета

якого посіяти серед населення

зерна психологічної та соціальної

напруги, а іноді й паніку. 

Â îáëîç³

Телеканал «Аль Джазіра» не да�

ремно називав Сирію найспокійні�

шою та мирною країною Близько�

го Сходу. Протягом майже 50 років

керівникам партії Баас вдавалося

підтримувати належний спокій се�

ред різнобарвного населення на

такому рівні, що 15% прибутків

бюджету складав туристичний біз�

нес. Громадянська війна поклала

цьому край. Однак основною стат�

тею наповнення бюджету держави



був і залишається продаж енерго�

ресурсів. Країна спроможна добу�

вати 350 тисяч барелів нафти на

добу (близько 1% від світового ви�

добутку), з яких приблизно 140 ти�

сяч барелів може бути відправлено

на експорт і приносити десь 380

мільонів доларів щомісяця. 

Санкції ізолювали Сирію від її

традиційних покупців. З літа 2011

року країна втрачає не тільки лю�

дей, а й прибутки. Ще минулого

року уряд Сирії заявив, що її валют�

ні резерви складають близько 17

млрд доларів. Війна — справа дуже

не дешева, і скільки залишиться

цих резервів через рік чи два? 

Êðîâ â³éíè

Гроші — кров будь�якої війни.

В Україні теж колись була своя гро�

мадянська війна, і ще живі люди,

які пам’ятають розповіді своїх дідів

та бабусь про тачанки, батьку Мах�

на, народні повстання. Тоді для агі�

тації широко використовувалися

плакати, листівки і енергійні вис�

тупи талановитих ораторів з бро�

ньовиків. Але за щось це все друку�

валось, малювалось і озброюва�

лось. Тому будь�яка громадянська

війна насправді не просто зіткнен�

ня двох сторін, вона триває за під�

тримки тих чи інших іноземних

держав. Хто матеріально і фінансо�

во підтримує національний уряд

Сирії? Хто надає моральну, кадрову

та військово�технічну підтримку

повстанцям? А головне, якими ін�

формаційними хвилями це все

супроводжується? 

Не будемо вдаватися до цифр,

але скажемо тільки, що останній

«збройний» контракт з Росією на

отримання 35 навчально�бойових

літаків Як�130 «потягнув» на 550

млн доларів. У сирійській армії, а

саме вона на сучасному етапі є вір�

ною силою президенту Асаду, на

озброєнні стоять до 4 800 різного

ступеню модернізації танків Т�

55МВ, Т�62М, Т�72М. Близько 5 000

бронетранспортерів: БРДМ�2/3,

БТР�40/50/60, БМП�1, БМП�2. Є та�

кож і до 25 БМП�3. Сухопутні вій�

ська озброєні САУ 2С3 «Акація» і

2С1 «Гвоздика», цих машин 450.

Про те, як війська застосовують в

бойовому зіткненні ці бойові ма�

шини, можна скласти враження,

переглядаючи відеоролики та об�

говорення в блогах. Такого відео в

мережі повно, і кожна дрібничка

обсмоктується «фахівцями». До�

речним тут буде нагадати, що одні�

єю з вимог ООН до уряду Сирії, яку

заветували Росія і Китай, була саме

вимога припинення використання

важкої бронетехніки проти пов�

станців. 

Тепер протиповітряні сили і авіа�

ція. На озброєнні сирійська армія

має близько 800 літаків, у тому чис�

лі транспортні і навчальні. Це доб�

ре відомі МіГ�21/23/25/29, Су�

20/22 і Су�24 МК. Транспортні Іл�

76, Ан�24/26. Є навіть два літакиТу�

134Б. Близько 200 вертольотів

Мі�8, Ка�28. Час від часу в Інтернеті

з’являються кадри, де літаки та вер�

тольоти ударної авіації наносять

ураження по повстанцях. Обмеже�

на кількість відео і про дії сирій�

ських ППО, які теж озброєні росій�

ською зброєю. Це понад 900 ЗРК і

більш 4 000 зенітних гармат каліб�

ру від 23 до 100 мм, головним чи�

ном застарілі ЗРК С�75, «Куб», С�

125 «Нева», «Печора», «Оса». Є 100

переносних зенітних комплексів

Стріла�3 і близько 4 тисяч 9К38 «Іг�

ла». На відеороликах в блогах мож�

на побачити також застосування у

вуличних сутичках ЗСУ�23–4

«Шилка». 

Найбільшу небезпеку для літаків

НАТО у випадку повітряної опера�

ції проти Сирії будуть складати

стаціонарні комплекси далекого

радіусу дії С�200 «Ангара» і С�200В

«Вега», а також самохідні ЗРК се�

редньої дальності «Бук». Газети Із�



раїлю восени 2011�го якось надру�

кували інформацію, що Росія по�

тайки поставила сирійцям ком�

плекси С�300. Скоріше за все, це —

«деза». Тому що такий комплекс

складається з 4 пускових устано�

вок, 5 важких машин і кількох ра�

дарних станцій різного діапазону.

А головне, потребує для експлуата�

ції добре навчених фахівців, що

автоматично викликає звинува�

чення у залученні російських вій�

ськових в конфлікт в якості коман�

дирів, операторів і інструкторів.

Однак є вірогідність того, що Росія

все ж таки поставила ці комплекси,

але для захисту від ударів з повітря

своїх об’єктів: військово�морської

бази у Тартусі та радарної установ�

ки під Дамаском.

Стосовно боєготовності сирій�

ських ППО в Інтернеті давно «му�

сується» думка про те, що країна не

повторює долі Лівії тільки в наслі�

док наявності у неї великої кількос�

ті вище згаданих засобів ППО. Зга�

дують інцидент, який трапився 22

червня цього року, коли сирійці

збили винищувач�розвідник «фан�

том». Загинули двоє турецьких пі�

лотів. Таким чином Сирія проде�

монструвала намір збивати будь�

який літак НАТО, якщо той набли�

зиться до її повітряного простору. 

Нарешті флот і оперативно�так�

тичні комплекси. Підводних чов�

нів у складі ВМС Сирії немає. Ті два

підводні човни проекту 633, які пе�

ребували на озброєнні флоту до

2008 року, виведено з бойового

складу. З бойових надводних ко�

раблів країна має два малих проти�

човневих кораблі проекту 159, три

тральщика проекту 1258, один

тральщик проекту 266 і 3 десан�

тних кораблі проекту 711. Також є

близько 40 бойових катерів. 

Зате в країні перебувають на озб�

роєнні оперативно�тактичні ра�

кетні комплекси Р�300, 9К52 «Луна�

М», 9К79 «Точка» ще радянського

виробництва. Їх отримали за кон�

трактами ще з СРСР. Поки що на

кожному комплексі по 18 ракет, і

Сирія їх в хід не пускала. Але після

18 липня, коли в Дамаску відбувся

теракт і загинули кілька високих

урядовців, дехто навіть з родини

президента країни Башара Асада

зробили заяву, що у випадку повно�

масштабної операції НАТО проти

країни ці комплекси будуть засто�

совуватися не тільки проти військ

західної коаліції, а й проти Ізраїлю.

Нагадаємо, що «начиння» цих ра�

кет може бути будь�яким, навіть з

хімічними чи бактеріологічними

боєголовками, якщо, не приведи

боже, верхівку сирійського уряду

буде притиснуто до стінки і втрача�

ти їй, як кажуть, вже буде нічого.

Тепер про інше. Навряд чи «мир�

ні» повстанці спроможні були про�

вести успішно теракт такої склад�

ності, як той, що відбувся в Дамаску

18 липня цього року. Таке під силу

розвідкам розвинутих країн на

зразок Моссад чи Мі6. До речі,

звертає увагу час, коли пролунав

вибух. Саме в цей день до Росії на

переговори відбула офіційна полі�

тична делегація з Туреччини. А в

Радбезі ООН було заплановано

розглянути резолюцію щодо Сирії. 

Відповідальність за цей теракт од�

разу взяли на себе дві організації —

«Вільна сирійська армія» та іслам�

ське угруповання «Лива аль�іслам»,

які входять до опозиційних уряду

сил. Про це було заявлено на сто�

рінках їх сайтів. Ось і знову відбула�

ся ескалація конфлікту, яка змушує

президента країни Асада «стояти на

своєму». А обговорення резолюції

по Сирії в Раді Безпеки ООН пере�

несли на наступний день.

Повертаючись до питання ін�

формаційної війни проти Сирії,

можна додати наступне. Є якась

чорна заклята антигуманність в то�

му, що люди знімають на відео най�

кривавіші випадки військових зло�

чинів і ще намагаються цим торгу�

вати в Інтернеті. Відсутність забо�

рон на злочини такого плану лякає,

тому що ознайомитися з цим може

зараз будь�хто і будь�де. Світ завдя�

ки сучасним інформаційним тех�

нологіям стає більш схильним до

маніпулювання. Все залишилось, як

і завжди. Миру можна досягти тіль�

ки при балансі сил. Інакше — ін�

формаційна операція, внутрішній

безлад, громадянська війна і на�

решті — вторгнення. 

Ï³äãîòóâàâ Þð³é ËÀÂÐÎÂ
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БІЙЦІВСЬКИЙ КЛУБ

Офіцер територіального управ�

ління «Північ» підполковник Дмит�

ро Єсипенко — людина унікальна.

Зі своїх неповних 43 років життя

більше 22 професійно займається

улюбленою справою — бойовими

мистецтвами. Стрункий, підтягну�

тий і енергійний. Не курить. І, як

зізнається, чарку горілки піднімає

лише на свята. 

Дитинство Дмитра пройшло у

місті Ніжин. Ганяв м’яча у дворі,

швендяв підвалами, горищами,

граючись у козаків�розбійників.

Добре вчився в школі. 

— Пам’ятаю, як зараз. Дуже зра�

дів, коли батько приніс мені книж�

ку Брюса Лі і Роберта Хаберзаце�

ра, — згадує він. — Називалась вона

«Техніка китайського боксу». В ча�

си радянських вісімдесятих не ко�

жен міг наважитися придбати для

своїх дітей подібні видання. Адже

така література тоді була суворо за�

боронена. Фотографії, які побачив

у книзі, добросовісно перемалю�

вав у свій зошит, виніс на вулицю і

похвалився своїм одноліткам. Ба�

гатьох це зацікавило. Ми одразу

почали копіювати різні прийоми і

змагатися один з одним. Так з’яви�

лося захоплення...

У 1987 році Дмитро став курсан�

том Донецького вищого військо�

во�політичного училища. У цей

час переглянув декілька фільмів зі

Стівеном Сігалом. Вони тільки�но

з’явилися у відеосалонах. Під їх

впливом своє дитяче захоплення

єдиноборствами вирішив розвива�

ти далі. 

Розпочав з відвідувань секції ка�

рате. Пізніше знайшов у Донецьку

школу айкідо. Пощастило з пер�

шим тренером. Олександр Мико�

лайович Птущенко був класним і

цікавим наставником. Він і тепер

тренує, а навички, які прищепив,

допомогли юнакові в майбутньо�

му. Вже на перших заняттях

Дмитро подумки твердо вирішив:

«Буду займатися!» Відтоді й поча�

лося все по�справжньому...

Лейтенант Єсипенко служив у

військах на виховних посадах. Зай�

мався з солдатами�строковиками та

офіцерами. Передавав їм свої знан�

ня та досвід. Коли вступив до Київ�

ського військового гуманітарного

інституту, продовжував наполегли�

во тренуватися у відомого спеціа�

ліста, а нині одного з керівників Фе�

дерації айкідо і будо України Ігоря

Вікторовича Вичика. Співпрацює з

ним й дотепер. Під час навчань у

Києві щоденно прокидався о шос�

тій ранку. Біг на пари в інститут. По�

тім на тренування. В гуртожиток

повертався близько першої ночі. І

так до закінчення вишу.

У 1998 році вже капітаном переї�

хав до чергового місця служби у

місто Чернігів — в управління ви�

ховної роботи Північного опера�

тивного командування. Знайшов

спортивний зал при місцевій шко�

лі міліції. Там познайомився з

людьми, які після роботи чи служ�

би займалися бойовими мистец�

твами. Згуртували невеличкий ко�

лектив однодумців. Займалися ай�

кідо дуже ретельно і серйозно.

З цього моменту, можна сказати,

у Чернігові почав формуватися кіс�

тяк майбутньої Федерації бойових

мистецтв міста. 

— Ми розуміли, що напрямки і

техніки потрібно розширювати, —

згадує Дмитро Олександрович. —

У 2003 році в Україну приїхав пре�

зидент європейської Федерації

іайдо шотландець Малькольм Текі

Шеван. Він вперше продемонстру�

вав у нашій країні цей цікавий вид.

Це — мистецтво раптової атаки з

використанням японського меча�

катана. Паралельно з айкідо я вирі�

шив займатися й іайдо. Потім було

дзьодо — класичне японське бойо�

ве мистецтво володіння де�

Êàöóõ³ðî Àêàéâà òà Äìèòðî ªñèïåíêî



рев’яною палицею завдовжки 128

сантиметрів. Тут мета одна — про�

тистояти в бою людині, озброєній

мечем.

У 2006 році Дмитро атестувався

на третій дан з айкідо. А в 2010 —

отримав третій дан з іайдо. 

У житті Дмитро — людина не�

конфліктна. Втім вважає, що захис�

тити себе, рідних і близьких у будь�

яких неординарних ситуаціях пот�

рібно вміти. 

...Одного вечора він повертався

додому. Раптом підійшов молодий

чолов’яга і наполегливо забажав із

ним поборотися. Відчувалося, що

прийняв на душу зайву чарку око�

витої... Виставивши кулаки, він аг�

ресивно заявив: «Ну ж бо, давай.

Спробуємо. Один на один!». Дмит�

ро намагався уникнути сутички,

та коли стало зрозуміло, що мар�

но, виконав легкий, проте ефек�

тивний больовий прийом. Лише

тоді до молодика дійшло, що чіп�

лятися до таких перехожих собі

дорожче. 

За свою військову та спортивну

кар’єру підполковник Дмитро Єси�

пенко зустрічав багато цікавих лю�

дей. Та про японського сенсея Ка�

цухіро Акайву, який став його дру�

гом, розповів з особливим задово�

ленням. Як з’ясувалося, Кацухіро

уже достатньо довго в Японії прак�

тикує майстерність володіння ме�

чем або іайдзюцу. Школа ця є дуже

рідкою, хоча і має тисячолітню іс�

торію. Цікава особливість — в ній

немає дерев’яних тренувальних

мечів. Усі прийоми у дуелях між

супротивниками виконуються ме�

талевими.

— Туристом він приїхав до Черні�

гова. Гуляв містом. І випадково заві�

тав до нашого тренувального залу.

Був здивований, що за межами його

країни практикують тренування з

японським мечем. Тим більше в да�

лекій Україні. От ми і познайомили�

ся з японським гостем, — розпові�

дає Дмитро. — Уже під час другого

приїзду Кацухіро, від голови япон�

ської школи іайдзюцу ми отримали

офіційний дозвіл на проведення за�

нять. Наша школа стала другою в

світі після японської, де вивчають

саме цей стиль володіння мечем.

Японець побував у Чернігові уже

вчетверте. 

Дмитро Олександрович вважає,

що запорукою успіху будь�якої

справи є згуртований колектив. Яд�

ро чернігівської групи айкідо та

іайдо складають люди, котрим за

30–40 років. Тренування тут розпо�

чинаються о восьмій годині вечо�

ра. Проходять п’ять разів на тиж�

день і займаються по дві години. 

Приходять сюди і вісімнадцяти�

річні хлопці. Більшість залишають

зал. Зате бувають і винятки. Одно�

го разу завітав юнак років сімнад�

цяти. Почав займатися. Наполег�

ливо тренувався. І результат не за�

барився. Через два роки він отри�

мав чорний пояс по іайдо.

У такому віці це солідно. Зараз, ко�

ли наркотики і алкоголь стають

«найкращими друзями» ниніш�

ньої молоді, виховати юнака в

правильному бойовому дусі — це

досягнення. 

Близько десятка учнів підполков�

ника Єсипенка успішно пройшли

атестацію. Троє мають другий і

один перший дан з айкідо. Ще

один учень атестований на другий

дан і два отримали перший дан з

іайдо. Багатьом присвоєно різні

учнівські ступені, що є також до�

сягненням.

Завжди поруч із Дмитром Олек�

сандровичем його дружина Тетя�

на, яка надихає чоловіка на добрі

справи, підтримує у важкі хвилини. 

Вона з розумінням сприймає

його хобі, переживає й радіє його

досягненням. Інколи говорить:

«Я, звичайно, рада за тебе, бо зай�

маєшся спортом. А з іншого бо�

ку, — ні, бо займаєшся ним кожен

день і вдома рідко буваєш».

Пишається він і своєю донькою

Настею. Вона школярка. Коли була

маленькою, завжди розпитувала

батька, чого навчився, просила і їй

показати новий прийом. 

Нині підполковник Дмитро Єси�

пенко є одним із трьох україн�

ських практиків, які отримали сер�

тифікат офіційного інструктора

європейської федерації іайдо з

правом викладати це бойове мис�

тецтво та проводити атестації. 

Є у нього мрія — відвідати Япо�

нію і свого друга Кацухіро, потре�

нуватися у старовинних самурай�

ських японських залах, можливо,

пройти атестацію на черговий дан. 

Îëåã ÑÓØÈÍÑÜÊÈÉ
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НОВА ЗБРОЯ

Міністр оборони України Дмитро Саламатін видав

наказ про прийняття на озброєння бронетранспорте�

ра БТР�4. Цей панцерник став другим зразком, після

модернізованого вертольота Мі�24П1, прийнятим на

озброєння українським військом у поточному році. 

БТР�4 або, як охрестили його конструктори, «Буце�

фал», розроблений державним підприємством «Хар�

ківське конструкторське бюро з машинобудування

імені О.О. Морозова» у співпраці з вітчизняними під�

приємствами оборонно�промислового комплексу.

За словами директора Департаменту розробок і за�

купівлі озброєння та військової техніки Міністерства

оборони України Андрія Артюшенка, появі «Буцефа�

ла» передувала тривала і копітка робота вітчизняних

конструкторів та профільних фахівців оборонного ві�

домства. Він є базовою платформою для подальших

модифікацій легкоброньованих бойових колісних

машин.

Новий БТР стовідсотково оснащений вітчизняни�

ми комплектуючими та зброєю: 30�міліметрова авто�

матична гармата ЗТМ�1 виробництва Кам’янець�По�

дільського заводу точної механіки; протитанковий

ракетний комплекс Київського конструкторського

Бюро «Луч»; гранатомет КБА�117 від КБ «Артилерій�

ське озброєння»; кулемет виробництва Київського за�

воду «Маяк».

Принципово новою у «Буцефала» є єдина система

керування вогнем. 

— Отримання такого сучасного виду військової тех�

ніки підтверджує статус України як виробника висо�

котехнологічної наукоємної продукції, дає можли�

вість активізувати роботу підприємств оборонно�

промислового комплексу України, а також створити

додаткові робочі місця, — прокоментував подію Мі�

ністр оборони Дмитро Саламатін. — Виробництво

БТР�4 та його модифікацій дозволить Україні позбу�

тися залежності від закупівлі за кордоном аналогічно�

го типу озброєнь, стати потужним експортером бро�

ньованої техніки на зовнішніх ринках та додатково

наповнювати державний бюджет.

Âîëîäèìèð ÊÎÑÅÍÊÎ

УУУУККККРРРРААААЇЇЇЇННННССССЬЬЬЬККККИИИИЙЙЙЙ
«««« ББББ УУУУ ЦЦЦЦ ЕЕЕЕ ФФФФ АААА ЛЛЛЛ»»»»

Çáðîéí³ Ñèëè Óêðà¿íè îòðèìàëè íîâèé ñó÷àñíèé
çðàçîê îçáðîºííÿ, ÿêèé çà ñâî¿ìè òåõí³÷íèìè

õàðàêòåðèñòèêàìè íå ïîñòóïàºòüñÿ
çàêîðäîííèì àíàëîãàì, à çà âîãíåâèìè

ìîæëèâîñòÿìè íàâ³òü ïåðåâèùóº ¿õ.
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ВІРНІ БОГОВІ ТА УКРАЇНІ

Âæå âèðîñëî, çìóæí³ëî ïåðøå ïîêîë³ííÿ

ãðîìàäÿí íåçàëåæíî¿ Óêðà¿íè. Íàïåðåê³ð âñ³ì,

õòî íå â³ðèâ ó íàñ ÿê ó äåðæàâó. Ï³äðîñòàþòü

íîâ³. Âîíè ç ãîðä³ñòþ êàæóòü: «Ìè — óêðà¿íö³!».
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Що треба робити, щоб так було і

надалі? У держави не завжди є час і

кошти, а вкладати в молодь треба

сьогодні, завтра, щодня. На допомо�

гу приходять молодіжні громадські

організації, могутні своїм корінням,

з величезним досвідом, з потужним

потенціалом національної свідо�

мості. Щоб разом із сім’єю, школою

виховувати справжніх патріотів, за�

хисників і берегинь Вітчизни. Мі�

ністерство оборони намагається

всіляко підтримувати такі організа�

ції, адже до лав Збройних Сил мо�

лодь приходить вже підготовленою

і фізично, і морально. І від того, хто

і як виховуватиме нинішніх дітей,

залежить бути чи не бути на мапі

світу нашій рідній країні. 

За оцінкою Інституту проблем

виховання Академії педагогічних

наук України. Пласт є єдиною ор�

ганізацією у державі, яка має чітку

та ефективну виховну систему. 

Народжений на початку минуло�

го століття, витримавши величезні

випробування часом, Пласт, як ве�

лика ріка, сьогодні стрімко наби�

рає сили. Він пережив багато по�

дій. Після розвалу СРСР нове життя

в Україні потребувало справжньо�

го, свого, від діда�прадіда. Все най�

краще, що накопичувалося століт�

тями, повернулося на рідну землю.

І в цьому є величезна заслуга Плас�

ту, який цього року відзначає свій

столітній ювілей. Його вихованці в

разі потреби зі зброєю в руках бо�

ронитимуть державу. І як і сто ро�

ків тому, незмінним є його гасло:

«Бог і Україна». 

А починалося все в далекому

1908 році, коли англійський гене�

рал Бейден�Пауелл заснував

юнацьку організацію «Скаутинг

фор бойс» (у перекладі — розвідка

для хлопців). Цю ідею тоді підхо�

пили в багатьох країнах Європи. 

Український скаутський рух восе�

ни 1911 року дав життя Пласту, а 12

квітня 1912 року відбулась перша

Пластова присяга. Саме ця дата ста�

ла офіційним днем народження ор�

ганізації. В основі назви «Пласт» ле�

жить відповідник англійського Sco�

ut (розвідник), взятий за прикладом

пластунів — козаків�розвідників.

Засновниками організації були О.

Тисовський, П. Франко та І. Чмола. 

Пласт займається патріотичним

вихованням української молоді на

засадах християнської моралі. Са�

ма система скаутингу вибудована

так, що в гуртках здійснюється

процес самовиховання. На відміну

від колишньої піонерської органі�

зації, Пласт — поза школою і полі�

тикою, в ньому відсутній принцип

поневолення. Виховники лише

підказують, як краще щось зроби�

ти, але не примушують робити са�

ме так, а не інакше. Це гра, де ко�

жен може себе проявити. У пласто�

вому гаслі�привітанні «СКОБ!»

(Сильно, Красно, Обережно, Бис�

тро) закладена основа змагальнос�

ті. Це ігри, змагання, проби. Але тут

ще вивчають українську культуру,

шанують українські звичаї, спілку�

ються суто українською і ведуть

здоровий спосіб життя. Взагалі

Пласт, за словами виховників, це і є

«Велика гра», за допомогою якої

плекається характер і формується

особистість. Членство в Пласті є

довічним і передбачає чотири ві�

кових категорії: новаки (6–11 ро�

ків), юнаки (12–17 років), старші

пластуни (18–35 років) та пласту�

ни�сеніори (від 35 років). 

Своїм опікуном пластуни обрали

Святого Юрія, який став для них

зразком непохитної віри, доброти

й відважності. 

Гербом або емблемою Пласту є ук�

раїнський тризуб і біла трилиста лі�

лея (символ скаутського руху), спле�

тені в одну гармонійну цілісність. 

Один із засновників сучасного

Пласту в Україні — нинішній голо�

ва Івано�Франківської обласної ра�

ди Олександр Сич стверджує: «Весь

провід української національної

боротьби 20 століття, починаючи

від січового стрілецтва, — це про�

від, вихований Пластом».

Якщо у 20–30�х роках минулого

століття Пласт характеризувався в

основному вишколами на природі

(на той час це було популярним),

то тепер впроваджуються нові

вишколи, системи тренінгів, які є

сучасними і різноманітними, нап�

риклад, кібер�пластування. Прово�

дяться окремі вишколи, де вчать

пластунів правильно поводитися з

комп’ютером. Є вишколи з піару і

комунікацій з пресою та інше. 

І звісно ж, є військове пластуван�

ня. Насамперед, це вишкіл з бо�

ротьби, стрільби «Боєць», з тактич�

ної підготовки «Терен». Проводять�

ся змагання з бойових мистецтв.

У червні відбувся вишкіл «Десант»

за підтримки Міністерства оборо�

ни України. Кожен учасник тричі

стрибнув з парашутом (звісно ж,

після підготовки кваліфікованими

інструкторами). Щороку до Дня

Збройних Сил України відбуваєть�

ся військово�патріотична спарта�

кіада «Експльозія».

100 РОКІВ ВЕЛИКОЇ ІСТОРІЇ
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Завершальним етапом військо�

вого пластування є табір «Легіон»,

який теж діє за підтримки Мініс�

терства оборони України. Тут

пластуни почуваються справжніми

бійцями: навчаються розгортати і

згортати намети, здійснювати ден�

ні та нічні переходи, розвідку, кон�

спірацію, стеження, маскування.

Спорядження — мінімальне, хар�

чування — партизанське. Так, вип�

робування «Два пера» передбачає,

що кожен, маючи тільки однострій

і ніж, повинен збудувати собі в лісі

укриття з природних матеріалів і

переночувати там. А зранку вийти

до табору, на визначене місце збо�

ру. Коли учасники (стрільці) їдуть

на «Легіон», вони не знають прог�

рами і вона для них є несподіван�

кою. Це найбільше і приваблює

хлопців, плекає у них лідерські

здібності, перевіряє на здатність

діяти, ухвалювати рішення, вміння

товаришувати, відповідати за себе

та інших. 

Вже традиційними стали екскур�

сії у військові частини. Так, «Легі�

он» відвідав деякі військові части�

ни на Львівщині, Івано�Франків�

щині та в Херсонській області. 

Завжди радо пластунів прийма�

ють і прикордонники. 

Військово�патріотичне вихован�

ня в Пласті не зосереджене тільки

на фізичній підготовці, стрільбі чи

боротьбі. Тут, зокрема, є вишкіл ес�

тетичного виховання, на якому

вчать хлопців гарним манерам. До�

лучаються до нього і дівчата. Вони,

власне, і проводять заняття, є інс�

трукторами. 

Життя в таборі вимагає сили та

витримки. Якщо чогось не вмієш —

навчать, було б бажання. Але якщо

людина не готова до певних вип�

робувань, ніхто насильно не три�

матиме. Досвідчені пластуни при�

гадують випадки, коли хтось з но�

вачків покидав табір, за рік повер�

тався і доводив — він один із

кращих. Такий собі стимул.

До того ж, Пласт — це завжди но�

ві зв’язки, нові друзі, нові знайомс�

тва і особлива табірна романтика.

Андрій Лузан — представник київ�

ських пластунів, охарактеризував

її так: «Це неперевершене відчуття,

коли ти їси зі спільного казана, ко�

ли ввечері, вже темно, і біля ватри

сидять хлопці і дівчата. Співають

пісні. Це просто незабутньо!» 

А співати пластуни вміють і люб�

лять. Без пісень свого життя не

уявляють. Пісні сприяють форму�

ванню у юнацтва національно�

патріотичного світогляду. Допо�

магали вони колись і пережити

еміграцію, в яку потрапила органі�

зація. За сторічну історію вийшло

друком багато пісенних збірок, ав�

торами яких є самі пластуни.

Пласт обрав своїм гімном пісню

«Цвіт України». 

Нині 121 осередок Пласту діє у

22 областях України, АР Крим, у

містах Києві і Севастополі. Чисель�

ність організації становить шість

тисяч осіб і має тенденцію до зрос�

тання. 

Нинішні здобутки організації —

пересувна виставка «Вчимо істо�

рію разом» (великий пазл із зобра�

женням українського війська різ�

них часів — від скіфів до сьогоден�

ня), виставка «Український стрій»,

де в колекцію зібрано вишиванки,

український одяг з усіх областей.

Діє акція «100 добрих справ». А про

те, що треба кожного дня робити

добру справу, нагадує вузлик на

хустці, яка є елементом однос�

трою. Розв’язують вузлик після то�

го, як вона зроблена. 

Îëåíà ÏÎËßÍÑÜÊÀ
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АРМІЯ І ДІТИ

Підполковник запасу Андрій Яр�

моленко став лауреатом Чернігів�

ського параду дитячих візочків, що

вчетверте пройшов в обласному

центрі. Чернігівці цьогоріч встано�

вили рекорд України за кількістю

ексклюзивних дитячих візочків:

представники національного ре�

єстру рекордів України зафіксува�

ли 83 учасники. 

Вперше Андрій Ярмоленко одяг�

нув військову форму в Київському

суворівському училищі. Потім

вступив до столичного Національ�

ного університету імені Т. Шев�

ченка, на військову кафедру. Слу�

жив у різних військових частинах

Чернігівщини та Київщини.

Згодом була миротворча місія на

півдні Лівану. Укрбатівець мирот�

ворчого контингенту UNIFIL, тим�

часових сил ООН згадує про той

рік на Близькому Сході лише доб�

ре. Хоча, не мед було звикати до

клімату. Та й своїми очима побачив

каліцтва від мін старих і дітей. 

Четверте листопада 2011 року —

його останній день служби в армії.

Життєві обставини змусили офі�

цера піти із лав Збройних Сил Ук�

раїни.

Щойно випускник магістратури

Національного університету обо�

рони України міг зробити хорошу

військову кар’єру, адже на той час

займав посаду полковника. Та з ар�

мії пішов, аби допомогти дружині

виховувати новонародженого Лю�

бомирчика, були проблеми зі здо�

ров’ям у старшого сина Святосла�

ва, а коли почав займатися ще й з

донькою Даринкою — та стала від�

мінницею у школі.

Після звільнення Андрій влашту�

вався на роботу до банку.

У кожній професії є свої плюси і

мінуси. І завжди на кожен мінус на�

береться більше плюсів. Взагалі по

життю він такий�собі «масовик�за�

тійник». Ще коли служив, то був го�

ловою офіцерської ради. Жінок ві�

тав з 8 Березня, Дідом Морозом по

сім’ях співслужбовців ходив, діток

вітав. Та й вдома зараз не припада�

ють пилом акордеон, гітара і сопіл�

ка. Музика — це одне із його хобі. 

— Ідея створити оригінальний

екіпаж прийшла одразу після відві�

дин виставки картин чернігівської

художниці Олени Ісаченко, — роз�

повів Андрій. — Її триптих «Мирот�

ворець» я зрозумів не одразу. Звер�

нувся до авторки, аби та переклала

задум, викладений пензлем на по�

лотні. 

Чи то художниця надто захопи�

лася словесним портретом мирот�

ворця, чи то її слова нагадали ро�

боту у Лівані, проте вже того ж ве�

чора на сімейній раді вирішили

створити із візочка молодшого си�

на образ миру, тепла і добра…

Сказано�зроблено. Дві ночі пос�

піль Ярмоленко згадував шкільний

курс геометрії та праці, вирахову�

вав розміри шаблонів метрової у ді�

аметрі сфери і втілював їх у життя. 

Напівжартома�напівсерйозно

Андрій Костянтинович зрозумів,

як нелегко бути творцем цілого

світу! Папір не піддавався, не лягав

так, як слід. Проте під ранок перед�

парадного дня все ж лягли на бла�

китний глобус континенти і дер�

жави золотистого кольору.

Дружина Наталя пошила ніжне

обрамлення для візка, а син Свято�

слав допомагав вирізати білосніж�

них голубів, що символізують мир.

Недільного ранку Андрій Ярмо�

ленко витяг з шафи плямисту вій�

ськову форму, блакитний берет

миротворця та почепив на груди

медалі: від Місії ООН у Лівані та від

української держави — «Воїн�ми�

ротворець». Молодшого сина вса�

довив у тюнінговану люльку і повіз

містом під прапором ООН, стар�

шого за руку повела дружина.

— Ніби на вулицях і не дуже ко�

силися поглядами перехожі, — зау�

важив Андрій. — А от коли нас по�

бачили учасники, то, здається, їм

сподобалося! 

Що було далі — бачили сотні

чернігівців і гостей міста. А органі�

затори оцінили креативний задум

військового. Підтвердження цьо�

му — диплом переможця у номіна�

ції «Дружній екіпаж», а від спонсо�

рів параду — електросушарка для

овочів та фруктів, набір дитячих

підгузків та іграшки для малюків. 

Â³êòîð ÀÍÓÔÐ²ªÂ. 

Ôîòî Â³êòîðà ÊÎØÌÀËÀ

««««ЕЕЕЕКККК ІІІІППППААААЖЖЖЖ    ««««ММММИИИИРРРРООООТТТТВВВВООООРРРРЦЦЦЦІІІІ »»»»
Ìèðîòâîðåöü — öå íàñàìïåðåä ëþäèíà, ÿêà ìîæå
îïàíóâàòè ãí³â, çàçäð³ñòü ³ íàâ³òü ðåë³ã³éí³ ïðîòèð³÷÷ÿ.
Öå òîé, õòî íåñå ëþáîâ, äîáðî ³ âèêëþ÷íî ïîçèòèâí³
åìîö³¿ ó ðîäèíè, êîëåêòèâè, íàðîäè, — ëàêîí³÷íî ³ ãëè-
áîêî ôîðìóëþº õàðàêòåð ñâîº¿ êîëèøíüî¿ ïðîôåñ³¿
Àíäð³é ßðìîëåíêî. Ñâîº ïåðåêîíàííÿ â³í âò³ëèâ â
«Åê³ïàæ «Ìèðîòâîðö³» — äèòÿ÷ó êîëÿñêó, ïðèêðàøåíó
ãëîáóñîì Çåìë³, á³ëèìè ãîëóáàìè òà ïðàïîðîì ÎÎÍ.
Çðåøòîþ, òàêà ñîá³ «Çåìëÿ íà êîëåñàõ» â³éñüêîâîãî
äîïîìîãëà ÷åðí³ã³âöÿì âñòàíîâèòè ðåêîðä Óêðà¿íè…



ÑÜÎÃÎÄÍ² ÎË²ÌÏ²ÉÑÜÊ² ÌÅÄÀË² 

ÂÀÆÀÒÜ Á²ËÜØÅ, 

Í²Æ ÑÒÎ ÐÎÊ²Â ÒÎÌÓ

Сто років тому олімпійська золота медаль
коштувала 750 фунтів стерлінгів, сьогодні її

ціна — близько 400 фунтів. Золоті
олімпійські медалі суттєво набрали у вазі,
але втратили в чистоті сплаву. Так, вищий

трофей Ігор 1904 року важив 20 грамів, тоді
як сьогоднішній — всі 400. При цьому

медаль столітньої давнини була повністю
відлита із золота, а нині частка

благородного металу становить лише 10%.

ÍÀ ²ÃÐÀÕ Ó ËÎÍÄÎÍ²

ÓÊÐÀ¯ÍÀ ÎÒÐÈÌÀËÀ 

ÍÀÉÌÅÍØÓ Ê²ËÜÊ²ÑÒÜ

ÍÀÃÎÐÎÄ Â ²ÑÒÎÐ²¯

Україну на Олімпіаді представляли 245
спортсменів у 28 видах спорту. Збірна

України посіла 14 сходинку медального
рейтингу, завоювавши 20 нагород:

6 золотих, 5 срібних і 9 бронзових. До
цього на Іграх 1996, 2000 і 2004 років

Україна брала по 23 медалі, а з Пекіна в
2008 році повернулася з рекордом — 27

медалей. За якістю нагород ще гіршими
були Ігри�2000, звідки Україна

повернулася із 3 золотими медалями.



ÓÊÐÀ¯ÍÑÜÊ² ÏÐÈÇÅÐÈ 

ÇÀÐÎÁÈËÈ ÍÀ ÎË²ÌÏ²ÀÄ² 

13 Ì²ËÜÉÎÍ²Â ÃÐÈÂÅÍÜ

Після початку Олімпіади�2012 Кабмін
прийняв рішення збільшити розмір
премій українським спортсменам.
За золоту медаль розмір премії складає
125 тисяч доларів, за «срібло» — 80 тисяч,
за «бронзу» — 55 тисяч. Такі ж суми будуть
виплачуватись тренеру або тренерському
штабу спортсмена, який виграв медаль.

ÍÀ Ï²ÄÃÎÒÎÂÊÓ 

ÄÎ ÎË²ÌÏ²ÀÄÈ Ó 2012 ÐÎÖ² 

ÁÓËÎ ÂÈÄ²ËÅÍÎ ÐÅÊÎÐÄÍ²

870 ÌËÍ ÃÐÍ.

На підготовку до Олімпійських ігор на
українських спортсменів в 2007 році було
виділено 457,8 млн грн., у 2008 році — 671
млн грн., 2011�му рік — 634 млн грн., 2012�
му — 870 млн гривень. У цьому році було
найбільше фінансування за всю історію
України. 



««ЦЦІІ  ШШІІССТТЬЬ      

««ÄÄóóææåå  ííààõõààááííîî!!  ÒÒààêê  ââïïååââííååííîî  ââèèããððààòòèè

îîëë³³ììïï³³ééññüüêêèèéé  òòóóððíí³³ðð  ——  ííåå  êêîîææååíí  ììîîææåå!!»» ——

òòààêêèèììèè  ááóóëëèè  ïïååððøø³³  êêîîììååííòòààðð³³  ååêêññïïååððòò³³ââ

ùùîîääîî  ³³ññòòîîððèè÷÷ííîî¿¿  ïïååððååììîîããèè  ââ  ààêêààääååìì³³÷÷ííîîììóó

ââååññëëóóââààíííí³³  ïïððååääññòòààââííèèööüü  êêîîììààííääèè  ììààééññòòðð³³ââ

÷÷ååòòââ³³ððêêèè  ïïààððííîî¿¿  ÖÖååííòòððààëëüüííîîããîî  ññïïîîððòòèèââííîîããîî

êêëëóóááóó  ÇÇÑÑ ÓÓêêððàà¿¿ííèè..  ÌÌîîëëîîääøøèèéé  ññååððææààííòò

ÀÀííààññòòààññ³³ÿÿ  ÊÊîîææååííêêîîââàà,,  ññòòààððøøèèéé  ññîîëëääààòò

ÊÊààòòååððèèííàà  ÒÒààððààññååííêêîî,,  ïïððààöö³³ââííèèêê  ÇÇÑÑ  ÓÓêêððàà¿¿ííèè

ÍÍààòòààëë³³ÿÿ  ÄÄîîââããîîääüüêêîî  òòàà  ììîîëëîîääøøèèéé  ëëååééòòååííààííòò

ßßííàà  ÄÄååììååííòòüüººââàà  çç  9955--¿¿  ããððóóïïèè  ññïïîîððòòññììååíí³³ââ

ÓÓïïððààââëë³³ííííÿÿ  ññïïîîððòòóó  ÌÌ³³ííîîááîîððîîííèè  ÓÓêêððàà¿¿ííèè  ííåå

ççààëëèèøøèèëëèè  ññââîî¿¿ìì  ññóóïïååððííèèööÿÿìì  ææîîääííîîããîî

øøààííññóó..  ÇÇààââîîééîîââààííàà  ììååääààëëüü  ññòòààëëàà  ääððóóããîîþþ

ççîîëëîîòòîîþþ  ííààããîîððîîääîîþþ  ÓÓêêððàà¿¿ííèè  ííàà

ÎÎëë³³ììïï³³ééññüüêêèèõõ  ³³ããððààõõ  óó  ËËîîííääîîíí³³..  ÀÀ  ääëëÿÿ

ààêêààääååìì³³÷÷ííîîããîî  ââååññëëóóââààííííÿÿ,,  ÿÿêê  ââèèääóó  ññïïîîððòòóó

ââ ÓÓêêððàà¿¿íí³³,,  ööåå  ââççààããààëë³³  ïïååððøøàà  ççîîëëîîòòàà

îîëë³³ììïï³³ééññüüêêàà  ììååääààëëüü  ââ  ³³ññòòîîðð³³¿¿..

Àêàäåì³÷íå âåñëóâàííÿ. Ïàðí³ ÷åòâ³ðêè.

Ô³íàë.

1. Óêðà¿íà — 6:35.93

2. Í³ìå÷÷èíà — 6:38.09

3. ÑØÀ — 6:40.63

Ó öüîãîð³÷íîìó ðîç³ãðàø³

îë³ìï³éñüêèõ ìåäàëåé

ó Ëîíäîí³ âçÿëè ó÷àñòü

56 ñïîðòñìåí³â, ÿê³

ïðåäñòàâëÿëè Çáðîéí³

Ñèëè Óêðà¿íè (âñüîãî —

245).



АКТУАЛЬНО

  ХХВВИИЛЛИИНН  ЗЗММІІННИИЛЛИИ  ННААШШЕЕ
ЖЖИИТТТТЯЯ......»»

ÄÄÎÎÂÂ²²ÄÄÊÊÀÀ  

ÀÀêêààääååìì³³÷÷ííåå  ââååññëëóóââààííííÿÿ

ÄÄîî  ïïððîîããððààììèè  ÎÎëë³³ììïï³³ééññüüêêèèõõ  ³³ããîîðð

çç 11990000  ððîîêêóó  ââõõîîääèèëëèè  ççììààããààííííÿÿ

ëëèèøøåå  ÷÷îîëëîîââ³³êê³³ââ,,  óó  11997766  ððîîöö³³  ïïîî--

÷÷ààëëèè  ççììààããààòòèèññÿÿ  éé  ææ³³ííêêèè..  ÀÀêêààääåå--

ìì³³÷÷ííåå  ââååññëëóóââààííííÿÿ  ââ  ÓÓêêððàà¿¿íí³³  ïïîî÷÷ààëëîî

ððîîççââèèââààòòèèññÿÿ  ââ  2200--òò³³  ððîîêêèè  ììèèííóóëëîî--

ããîî  ññòòîîëë³³òòòòÿÿ  óó  ÊÊèèººââ³³,,  ÄÄíí³³ïïððîîïïååòòððîîââ--

ññüüêêóó,,  ÌÌèèêêîîëëààººââ³³,,  ÕÕååððññîîíí³³..

ÓÓ 11995555 ððîîöö³³  ïïååððøø³³  ççîîëëîîòò³³  ììååääààëë³³

ääëëÿÿ  ÓÓêêððàà¿¿ííññüüêêîî¿¿  ÐÐÑÑÐÐ  ííàà  ÷÷ååììïï³³îîííàà--

òò³³  ªªââððîîïïèè  ççààââîîþþââààëëèè  ²²ããîîðð  ªªìì÷÷óóêê,,

ÃÃååîîððãã³³éé  ÆÆèèëë³³íí,,  ÊÊààòòååððèèííàà  ÇÇååììëëÿÿíí--

ññüüêêàà  òòàà  ÍÍ³³ííàà  ÎÎïïààëëååííêêîî  ((²²ââààííîîââàà))..

ÆÆ³³ííîî÷÷àà  ââ³³ññ³³ììêêàà  ääââ³³÷÷³³  ((11997788,,  11997799

ððîîêêèè))  ççääîîááóóëëàà  ççîîëëîîòò³³  ííààããîîððîîääèè

÷÷ååììïï³³îîííààòò³³ââ  ññââ³³òòóó..  ÊÊèèÿÿííêêàà  ÎÎëëååííàà

ÒÒååððüüîîøøèèííàà  ööüüîîããîî  ççââààííííÿÿ  óóääîîññòòîîþþ--

ââààëëààññÿÿ  77  ððààçç³³ââ  ((11997788––11998866  ððîî--
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— Наталія, ти сама прийшла
до секції з академічного веслу�
вання або за чиєюсь порадою? 

— Мене з братом Іваном, який

старший на два роки, до спорту за�

лучили батьки. У нас спортивна

сім’я. Мій батько Віктор Івано�

вич — полковник Збройних Сил

України, перший віце�президент

Федерації академічного веслуван�

ня України, майстер спорту міжна�

родного класу з академічного вес�

лування. Свого часу був чемпіоном

Радянського Союзу, світу. Мама та�

кож завжди була в сфері спорту,

кілька років поспіль працювала ви�

хователем у спортивних таборах,

куди нас завжди брала з собою. Для

Вані першим видом спорту була

байдарка, для мене — заняття віт�

рильним спортом. Також займала�

ся гімнастикою, плаванням, волей�

болом. 

Зізнаюся, що мама трохи нафан�

тазувала, розповідаючи журналіс�

там, що я з трьох років займаюся

греблею. Про які три роки може

йти мова? Хоча… У три роки мене

дійсно посадили у човен, щоб зро�

бити фото. Ми тоді тільки�но від�

пливли від берега, як я почала го�

лосно плакати. Адже на той час

страшенно боялася води, до того ж

ще й не вміла плавати. А от у чоти�

ри роки, коли була разом із братом

у таборі, нас потроху стали залуча�

ти до спорту. У п’ять років я вже хо�

дила під вітрилами. 

Одного разу мама судила чергові

змагання на Трухановому острові,

там її побачив мій майбутній пер�

ший тренер Раїса Семенівна Кири�

лова. Вона і запропонувала взяти

мене з братом до дитячого табору,

де тренувалися гребці. Мовляв, там

ми будемо під пильним наглядом.

Мені тоді було дев’ять років, бра�

ту — одинадцять. Так ми і потрапи�

ли на веслування, хоча туди наби�

рають більш дорослих підлітків (з

тринадцяти�чотирнадцяти років).

— А брат теж займається ака�
демічним веслуванням?

— Так, ми і на Олімпіаді були ра�

зом. Іван — призер Кубка світу

2011 року (в четвірці парній хлоп�

ці вибороли 3�тє місце), Чемпіона�

ту Європи�2010 (3�тє місце).

В складі екіпажу виборов Кубок Ук�

раїни�2011 та став цьогорічним

чемпіоном України. В Лондоні їхня

четвірка парна посіла 9�те місце.

Хоча результат міг бути і вищим…

— То чого ж бракувало хлоп�
цям?

— У них в екіпажі є талановиті

спортсмени. А от із тренером

проблема. Саме наставник в пот�

рібну мить може відстояти коман�

ду. До Івана, приміром, в четвірку

парну взяли двох гребців, які… не

були відібрані на Олімпіаду. Повір�

те, прикро слухати історії про та�

ких «туристів». Коли ми фінішува�

ли в Лондоні, дівчата просто лягли

в човен від виснаження. А деякі ко�

леги Івана за фінішною позначкою

почали… фотографуватися на згад�

ку. Про які медалі може йти у тако�

му випадку мова? 

— А коли ти прийняла рішен�
ня професійно зайнятися ака�
демічним веслуванням?

— До дев’ятого класу про спорт

вищих досягнень я навіть не мрія�

ла. В школі, незважаючи на щіль�

ний графік тренувань, навчалася

майже на «відмінно». Мені подоба�

лися технічні дисципліни, тому не

вагалася при виборі вишу — посту�

пила до Національного технічного

університету України «Київський

політехнічний інститут», на фа�

культет біотехнології. До того ж,

цей заклад мені порекомендував

брат, який туди поступив на два

роки раніше. 

— А вже у КПІ був час на нав�
чання?

— Перші три роки, поки виступа�

ла за юнацьку збірну, на змагання

практично нікуди не виїжджала.

Тому майже нічого не пропускала,

всі іспити, заліки здавала першою

на «добре» й «відмінно». У мене для

викладачів склався такий собі

імідж «заучки». А вже цього року,

коли дійсно стала професійно зай�

матися спортом, пропуски значно

почастішали, тому взимку приїж�

джала на здачу додаткової сесії.

Незважаючи на те, що мої одно�

курсники відвідували майже всі за�

няття, я була шокована тим, що

знала набагато більше від них. На�

віть розв’язувала завдання, відпові�

ді на які треба було шукати в додат�

ковій літературі в науковій бібліо�

теці. Потрібно було лише включи�

ти логіку… 

— А як тебе відібрали до екі�
пажу? Це правда, що рішення
приймалося за лічені дні до
старту Олімпіади?

— Я була зарахована до складу

команди в червні. До мене в скла�

ді четвірки парної виступала Оле�

на Буряк. За словами старшого

тренера Володимира Морозова,

вона технічно не справлялася із

завданнями. Мене ж Володимир

Михайлович спочатку побоював�

ся брати через вік. Але наша заг�

Довгодько Наталія (Збройні

Сили, Дніпропетровськ — Київ).

Народилася 7 лютого 1991 р. у

Києві. Заслужений майстер спор�

ту України міжнародного класу з

веслування академічного. Освіта

вища, закінчила Національний

технічний університет України

«Київський політехнічний інсти�

тут». Перший тренер — Раїса Ки�

рилова. Фінал КС�2012 — 1�ше

місце (четвірка парна). ЧЄ �

2011 — 5�те місце (одиночка).

Чемпіонка України 2010�2012рр.

(одиночка). Кубок України�

2011 — 2�ге місце (четвірка пар�

на). Тренери — Володимир Мо�

розов, Діна Міфтахутдінова. Хо�

бі — музика, читання. 

×åðåç ê³ëüêà äí³â ï³ñëÿ ëîíäîíñüêî¿ Îë³ìï³àäè îäíà
³ç ïåðåìîæíèöü — Íàòàë³ÿ Äîâãîäüêî çàâ³òàëà äî
ðåäàêö³¿ Öåíòðàëüíîãî äðóêîâàíîãî îðãàíó
Ì³í³ñòåðñòâà îáîðîíè Óêðà¿íè æóðíàëó «Â³éñüêî
Óêðà¿íè», ùîá ïîä³ëèòèñÿ âðàæåííÿìè ïðî ãîëîâí³
ñïîðòèâí³ çìàãàííÿ ñâ³òó.
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рібна Яна Дементьєва наполягла,

мовляв, давайте спробуємо. Ста�

рим складом дівчата виступали

два роки. І кожного разу ситуація

на змаганнях повторювалася —

взимку вигравали, а до кінця року,

перед чемпіонатами світу, почи�

нали програвати. Буряк за своєю

вагою (на 20 кг важча від інших,

до того ж за зростом вища) випа�

дала із екіпажу. 

Отже, коли на змаганнях у Швей�

царії ми виграли у наших постій�

них суперниць�німкень шість се�

кунд (з моєю попередницею їх ви�

переджали на чотири секунди),

Морозов вирішив мене залишити в

четвірці. 

— Виходить, що навіть одна
людина може суттєво вплину�
ти на результат команди?

— Звичайно. Адже дві секунди —

це на гонці виходить корпус човна.

А, приміром, на лондонській Олім�

піаді ми виграли у німкень, які взя�

ли «срібло», 2,19 сек. 

— Тобто твій батько, який є
віце�президентом Федерації з
академічного веслування, не

складав тобі протекції при зат�
вердженні до складу екіпажу?

— Ні. Повірте, я в ролі пасажирки

не була. Щоправда, деякі з дівчат

після нашої перемоги щось подіб�

не намагалися стверджувати. При�

міром, запитували у старшого тре�

нера Володимира Морозова:

«Скажіть, а якби в човні замість

Довгодько сиділа Буряк…». Михай�

лович тоді відповів: «Я Наталю не

хотів брати до човна, тому що бо�

явся — програємо. Мене чудом

умовили». 

— Наталія, звідки гребці на�
бираються сил для таких феє�
ричних запливів? Зокрема, яку
їжу потрібно вживати?

— Тренер прискіпливо стежить за

нашою вагою, яка зазвичай колива�

ється в межах 72–74 кг. В разі пот�

реби навіть на дієті сидимо. Перед

Лондоном Морозов навпаки вима�

гав, щоби дівчата набрали вагу. Ад�

же з навантаженнями і зі спекою на

тренуваннях, які проходили в Азер�

байджані, ми миттєво худли. 

Що стосується дієти, то не злов�

живаємо солодким, чіпсами.

Вживаємо звичайну здорову їжу,

в якій більше білків. У раціоні зав�

жди присутні м’ясні блюда. Наш

лікар стверджує, що за тиждень

можна навіть випивати келих

червоного сухого вина — воно

підіймає рівень гемоглобіну в

крові. 

— Перед Олімпіадою трену�
вальний графік був напруже�
ним?

— Дивіться самі: у нас торік до

чемпіонату світу було «накатано»

3 500 км. А цьогоріч цю позначку

ми перетнули до перших весня�

них стартів. Тобто працювали, як

кажуть, не покладаючи весел. Тре�

нувалися напружено і взимку на

тренажері типу «концепт». На ньо�

му можна імітувати рухи у човні.

Багато працювали зі штангою.

В основному прокачували ноги,

руки, спину. 

— А якими були умови для
тренувань? Багатьох вболі�
вальників вразив сюжет одно�
го із центральних телеканалів
про жахливі умови підготовки
до Олімпіади легкоатлетів… 
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— У Конча�Заспі в нас збори бу�

ли лише один раз. Я там з дівчата�

ми не мешкала, адже сама киянка, і

все у мене поруч — басейн ЦСКА,

база на Трухановому острові. Про�

те щось таке чула, що багатьом

спортсменам умови не сподобали�

ся. Адже, наприклад, в тренажерно�

му залі вони замість 2–2,5 годин

проводили від чотирьох і більше.

Причина банальна — на всіх не

вистачало тренажерів. До того ж в

їдальню були величезні черги, от�

же, щоб в них не простоювати і не

сидіти голодними, дівчата брали з

собою на заняття… шоколадки. 

— Скільки за тренування ви
«накручували» кілометражу?

— Від двадцяти кілометрів зран�

ку, від п’ятнадцяти ввечері. А на

зборах в Азербайджані — ще біль�

ше. Саме там ми змогли макси�

мально використати час для підго�

товки. Адже на каналі, де тренува�

лися гребці ще за радянських часів,

лише в одну сторону можна без пе�

решкод гребти всі п’ятнадцять кі�

лометрів.

— Під час перегонів бувають
критичні моменти, приміром,
зіткнення екіпажів?

— На тренуваннях — так, інколи

трапляються. Адже там немає роз�

мічених доріжок. Бувають випад�

ки, коли ламається весло. У нас зла�

мати весло називається «упіймати

щуку». А це — вимушена зупинка,

втрачені секунди. Практично сто�

відсотковий програш… 

— Скажи, а якими були умо�
ви для проведення змагань у
Лондоні?

— Заїзди проходили в центрі з

греблі, який належить коледжу

Ітон. На його будівництво витра�

тили 17 млн фунтів стерлінгів.

Максимальна довжина каналу —

2,2 км, дистанція для проведення

змагань — 2 000 метрів.

Олімпійський гребний канал

розташований поза Лондоном, у

сільській місцевості. Мене вразили

краєвиди: на полях вже була приб�

рана пшениця, трактори поливали

якісь овочі, навіть бачила з вікна

автобусу отари овець. А поруч —

військові кордони, за якими в чер�

гах на контроль очікували вболі�

вальники, спортсмени і журналіс�

ти. Далі потрібно було автобусом

під’їхати до трибун. Поруч із ними

стояли причепи�конструктори, на

яких перевозять човни. Більшу

частину дистанції глядачі дивили�

ся на великих екранах. І тільки са�

му видовищну ділянку — з 1 500 до

2 000 метрів — можна було поди�

витися наживо. 

Зауважу, що в Англії академічна

гребля вважається королівським

видом спорту, тому там багато вбо�

лівальників. Одного разу на трену�

ванні нам навіть пощастило зустрі�

ти двох британських принців. Не

відразу їх впізнали, хоча обличчя

хлопців були досить знайомими.

Потім пригадали, що бачили їх по

телебаченню. Мабуть, вони теж

звернули увагу на наші зацікавлені

погляди і всміхнулися нам. Було

приємно. 

— Канал дійсно ідеально під�
ходить для академічного вес�
лування?

— Я би так категорично не

стверджувала. Там досить невдала

роза вітрів. Приміром, під час тре�

нувань на дистанції 2 000 метрів

спочатку дув бічний вітер з одно�

го боку, потім — з іншого, нада�

лі — зустрічний, потім, коли заїж�

джаємо до трибун, — попутній.

Тобто за два кілометри повітряні

потоки настільки змінюються, що

човни дуже крутить. В нашій дис�

ципліні із шести доріжок лідерам

надають кращі (щоб не заважав ві�

тер). Зазвичай, третю або четвер�

ту. Нам також надали третю, хоча

за місцевими умовами кращою

була б шоста. У деяких випадках

роблять виключення для лідерів,

але цього разу нам назустріч не

пішли. Не знаю, можливо, це і спе�

ціально зробили. Але ми все одно

довели, що ми — найкращі. І нам

«по цимбалах», якою доріжкою

гребти. 
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До речі, вже через два дні, коли

переглядали змагання чоловіків в

одиночному розряді, то там пре�

тендента на нагороди із Нової Зе�

ландії поставили не на четверту, а

на шосту доріжку.

— У фінальному заїзді наша
четвірка парна фінішувала із
значним відривом…

— У жіночій парній четвірці вис�

тупали 32 команди. Ми кваліфіку�

валися у фінал, випередивши у сво�

єму заїзді екіпажі з Австралії, Нової

Зеландії й Великої Британії. Хоча

попередньо наш час (6:14.82) був

гіршим, ніж у переможниць іншої

групи — команди Німеччини

(6:13.62). Але головними стали

хвилини й секунди, показані у фі�

нальному заїзді, де ми з результа�

том 6:35.93 випередили команди

Німеччини (6:38.09) і США

(6:40.63). 

Ми вирвалися вперед вже з пер�

ших метрів дистанції і потім у ході

перегонів тільки нарощували пе�

ревагу. Коли виходили на старт,

наша загрібна Яна Дементьєва дала

настанову, що ми не повинні ніко�

му подарувати жодного гребка.

А ще — що наші чотири серця по�

винні битися, як одне. Тому, коли

виходили на розминку, у нас були

чотири маленьких серця, а коли

вийшли на старт — то, дійсно, ма�

ли, нібито, одне велике.

На позначці 250 метрів ми спро�

бували вирватися вперед, однак

якийсь час поруч щільно йшов авс�

тралійський екіпаж, та й німкені не

відставали. Але вже на другому від�

різку дистанції наша перевага ста�

ла істотно більшою. Позначку

1 000 м також пройшли у ролі ліде�

рів, однак уже з американським і

німецьким екіпажами «на хвості»,

які відставали приблизно на 3 се�

кунди. Те, що з боку цих спортсме�

нів існує серйозна небезпека, по�

казав фініш третьої ділянки, коли

німкені різко рвонули вперед, зму�

сивши і нас накручувати темп.

Ефект від цього ривка був вражаю�

чим. Ми знову вирвалися вперед і

цього виявилося досить, щоб фіні�

шувати першими з олімпійським

золотом! Ці шість хвилин змінили

наше життя...

— Наталія, а самі дівчата бу�
ли впевнені у тому, що візьме�
те саме «золото»? Адже в пресі
повідомлялося, що всі лондон�
ські букмекери ставили на ва�
шу перемогу…. 

— У нашій дисципліні така впев�

неність неприпустима. Приміром,

взяти хоча б чоловічу четвірку пар�

ну із Хорватії. Хлопці цьогоріч виг�

равали всі змагання. Але на Олім�

пійських іграх були другими —

пропустили вперед німців. Тобто

впевненими в перемозі на сто від�

сотків ми не були, але вірили у свої

сили. Все�таки дуже багато відпра�

цювали. Хоча був досить курйоз�

ний випадок, коли від нас навіть

практично офіційно вимагали от�

римати «золото».

— Як таке можливо?
— Пам’ятаю, чергового разу про�

ходили допінг�контроль. Так от,

одна із представниць комісії сказа�

ла, що настільки вірить в нас, що

поставила досить велику суму в

букмекерській конторі на наш виг�

раш. І це був лише початок. Надалі

такий тиск пішов — виявилося, що

ця спортивна функціонерка була

не першою, хто залишив солідну

суму в букмекерських конторах

Лондона, бажаючи значно «підня�

тися» на нашому вдалому виступі. 

— Отже, скандалу із допінгом
вам можна було не боятися…

— Ми його і не вживали, то чого

ж нервувати? Хоча були й готові до

неприємностей. В однієї із наших

дівчат, Яни Дементьєвої, вже була

олімпійська медаль. В Афінах в

2004 році вона входила до складу

четвірки, яка завоювала «бронзу»,

але через три дні була позбавлена

нагороди після того, як у пробі

Олени Олефіренко був виявлений

заборонений препарат «Етаміван».

Так сталося, що сама Оленка, за�

повнюючи на Олімпіаді папірці,

написала, що приймала якийсь лі�

карський препарат. Він не був за�

боронений для вживання спорт�

сменами… до заїзду в олімпійське

селище. Лише згодом, через кілька

діб, його заборонили. Цього ніхто

із складу нашої команди не знав.

Отже, через три дні після вручення

нагород їх забрали, і з третього ук�

раїнок пересунули на шосте місце.

Але через вісім років Яна перекува�

ла ту нещасливу афінську «бронзу»

в повновісне лондонське «золото».

— А трапляються випадки,
коли спортсменам перед зма�
ганнями конкуренти щось під�
сипають?

— Нас тренери попереджали про

подібні випадки. Тому, якщо на

змаганнях наша пляшка з мінерал�

кою була відкритою і ми десь на

одну мить відвернулися, то краще з

неї вже не пити. 

— Наталія, до якого віку мож�
на виступати в академічному
веслуванні?

— Все залежить від спортсмена.

Приміром, Яні Дементьєвій зараз

34 роки. Були в нас спортсменки,

що гребли до 38 років. А, примі�

ром, представниця білоруської ко�

манди Катя Ходатович виступає в

сорок років.

— Отже, можна сподіватися
побачити тебе і на наступній
Олімпіаді?

— Чому б і ні? Нам відпочивати

нема часу. Через кілька днів знову

вирушимо на збори до Дніпропет�

ровська. А у вересні будемо старту�

вати на чемпіонаті Європи в Італії. 

— Журналісти «Війська Украї�
ни» бажають екіпажу нових
перемог і повторення «золото�
го» тріумфу на наступній Олім�
піаді.

— Спасибі. Ми не підведемо на�

ших вболівальників.

Áåñ³äó âåëè: Âîëîäèìèð ßÐÖÅÂ,

Âàëåíòèí ÁÓÐß×ÅÍÊÎ, Þð³é ÊÓÇÍÅÖÎÂ



XXX ЛІТНІ ОЛІМПІЙСЬКІ ІГРИ:
КАЛЕЙДОСКОП ПОДІЙ —
СПОДІВАННЯ, ПЕРЕМОГИ,
СУДДІВСЬКІ ПОМИЛКИ…

Ç 27 ëèïíÿ äî 12 ñåðïíÿ 2012 ðîêó

â Ëîíäîí³ ïðîõîäèëè XXX ë³òí³ Îë³ìï³éñüê³

³ãðè. Ëîíäîí ñòàâ ïåðøèì ì³ñòîì, ÿêå

ïðèéíÿëî ³ãðè âæå âòðåòº (ðàí³øå âîíè òàì

ïðîõîäèëè â 1908 òà 1948 ðîêàõ).

Ó çìàãàííÿõ áðàëè ó÷àñòü 16 òèñÿ÷

ñïîðòñìåí³â ³ç 204 êðà¿í ñâ³òó, ÿê³ ðîç³ãðàëè

302 êîìïëåêòè ìåäàëåé ó 32 âèäàõ ñïîðòó.



1. «Золото». Яна Шемякіна («Динамо» — «Україна»,

Львівська область). Фехтування. Шпага.

2.«Золото». Катерина Тарасенко (Збройні Си�
ли — «Україна», Дніпропетровськ), Наталія
Довгодько (Збройні Сили, Дніпропетровськ
— Київ), Анастасія Коженкова (Збройні Сили
— «Україна», Дніпропетровськ), Яна Демен�
тьєва (Збройні Сили — «Україна», Дніпропет�
ровськ). Веслування академічне. Четвірка
парна.

3.«Золото». Юрій Чебан, (Збройні Сили, Одеса).
Веслування на каное, 200 м.

4. «Золото» . Олексій Торохтій («Динамо», Харків�

ська — Хмельницька області). Важка атлетика, ва�

гова категорія до 105 кг.

5. «Золото». Олександр Усик («Україна» — «Динамо», АР

Крим — Львівська область). Бокс, вагова категорія

до 91 кг.

6. «Золото». Василь Ломаченко («Колос» — «Динамо»,

Київ). Бокс, вагова категорія до 60 кг.

7. «Срібло». Денис Беринчик («Освіта» — «Динамо», Ки�

їв). Бокс, вагова категорія до 64 кг.

8. «Срібло». Інна Осипенко�Радомська («Україна» —

«Динамо», Київська — Вінницька області). Веслу�

вання на байдарці�одиночці, 500 м.

9. «Срібло». Інна Осипенко�Радомська («Україна» —

«Динамо», Київська — Вінницька області). Веслу�

вання на байдарці�одиночці, 200 м.

10. «Срібло». Олександр П’ятниця (Збройні Сили,
«Освіта» — «Україна», Дніпропетровська об�

ласть). Метання списа.
11. «Срібло». Валерій Андрійцев («Динамо», Київ — Жи�

томирська область) . Боротьба вільна, вагова кате�

горія до 96 кг.

12. «Бронза». Олена Костевич («Колос» — «Динамо»,

Чернігів). Стрільба кульова. Пневматичний пісто�

лет, 10 м.

13. «Бронза». Юлія Каліна («Колос», Київська область).

Важка атлетика, вагова категорія до 58 кг.

14. «Бронза». Олена Костевич («Колос» — «Динамо»,

Чернігів). Стрільба кульова. Пневматичний пісто�

лет, 25 м.

15. «Бронза». Ольга Харлан («Спартак» — «Динамо»,

Миколаївська область) . Фехтування, шабля.

16. «Бронза». Олеся Повх (Збройні Сили — «Укра�

їна», Запоріжжя), Христина Стуй («Динамо», Іва�

но�Франківськ), Марія Ремєнь (Збройні Сили —
«Україна», Донецьк — Запоріжжя), Єлизавета

Бризгіна («Динамо», Київ — Луганськ). Легка атле�

тика, естафета 4х100 м.

17. «Бронза». Ольга Саладуха («Динамо» — «Колос», До�

нецька область). Легка атлетика, потрійний стрибок.

18. «Бронза». Ігор Радівілов («Спартак», Донецька об�

ласть). Спортивна гімнастика, опорний стрибок.

19. «Бронза». Олександр Гвоздик («Україна», Харків�

ська область). Бокс, вагова категорія до 81 кг.

20. «Бронза». Тарас Шелестюк («Колос» — «Освіта»,

Сумська область). Бокс, вагова категорія до 69 кг.

НАЙКРАЩІ РЕЗУЛЬТАТИНАЙКРАЩІ РЕЗУЛЬТАТИ
УКРАЇНЦІВ НА ОЛІМПІАДІI2012 УКРАЇНЦІВ НА ОЛІМПІАДІI2012 
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Президент України Віктор Яну�

кович привітав переможців та

призерів Ігор ХХХ Олімпіади, їх

тренерів та всю українську збірну з

успішним виступом в Лондоні. 

Під час зустрічі з олімпійцями,

яка відбулася в Лівадійському пала�

ці в Ялті, глава держави висловив їм

слова вдячності. «За вашу мужність,

за вашу відданість спорту і Вітчизні

велика вам подяка і низький вам

уклін», — сказав Віктор Янукович.

«Ми вдячні Віктору Федоровичу

за високу оцінку виступу наших

олімпійців на Іграх у Лондоні, —

подякував від імені всіх спортсме�

нів і тренерів Сергій Бубка. — При�

ємно, що перемоги і досягнення

українських атлетів не залишились

непоміченими, а вручені їм наго�

роди і визнання ще раз підкреслю�

ють визначну роль олімпійців у

формуванні позитивного іміджу

нашої Батьківщини в світі. Ми роз�

глядали два варіанти місця прове�

дення зустрічі — в Києві або в Кри�

му, а саме — в Лівадійському палаці.

Зупинилися на останньому, щоб

підкреслити значущість сьогод�

нішньої події. Адже Лівадійський

палац був свідком епохальних по�

дій, приймаючи в своїх стінах Уін�

стона Черчілля і Франкліна Руз�

вельта. Сьогодні ж буде вписано ще

й спортивну сторінку в його літо�

пис. Доторкнувшись до історії, на�

солодившись прекрасними крає�

видами і природою, більшість

спортсменів поїде відпочивати,

щоб набратися сил для нових под�

вигів. І ми віримо, що наші чергові

перемоги не за горами».

Президент України Віктор Яну�

кович вручив державні нагороди

24 олімпійським переможцям і

призерам Олімпійських ігор, які

здобули медалі у 20 видах змагань.

Указом Президента України від

15 серпня № 474/2012 армійських

спортсменів, які здобули 4 олім�

пійських медалі ХХХ Олімпій�

ських ігор у Лондоні у командних

та індивідуальних виступах, у числі

інших олімпійців�призерів, наго�

роджено державними нагородами.

За досягнення високих спортив�

них результатів на ХХХ літніх

Олімпійських іграх у Лондоні ор�

деном «За заслуги» III ступеня на�

городжені представниці команди

майстрів з водно�веслувальних ви�

дів спорту Центрального спортив�

ного клубу Збройних Сил України

заслужені майстри спорту молод�

ший сержант Анастасія Коженко�

ва, старший солдат Катерина Тара�

сенко, майстер спорту працівник

Збройних Сил України Наталя

Довгодько та майстер спорту між�

народного класу молодший лейте�

нант Яна Дементьєва з 95�ї групи

спортсменів Управління спорту

Міноборони України, які вперше в

історії України вибороли «золото»

Олімпійських ігор в академічному

веслуванні. Також орденом «За зас�

луги» III ступеня нагороджені май�

стер спорту молодший лейтенант

Юрій Чебан з 95�ї групи спортсме�

нів Управління спорту Міноборо�

ни України, який здобув «золото» у

веслуванні на байдарках і каное, та

майстер спорту міжнародного

класу працівник ЗС України Олек�

сандр П’ятниця, котрий виборов

«срібло» у легкій атлетиці з метан�

ня спису.

Ще дві армійські представниці —

майстри спорту з Центрального

спортивного клубу Збройних Сил

України працівники Збройних

Сил України Олеся Повх та Марія

Ремєнь, які здобули «бронзу» у ко�

мандній естафеті 4х100 метрів, на�

городжені орденом княгині Ольги

ІІІ ступеня.

16 серпня 2012 Президент України зустрівся з чемпіонами
та призерами лондонської Олімпіади

Â³ñ³ì îë³ìï³éñüêèõ

ïðèçåð³â-àðì³éö³â

óäîñòîºí³ äåðæàâíèõ

íàãîðîä



35

МЕДАЛЬНИЙ 
ЗАЛІК

Прем’єр&міністр України
Микола Азаров: 
«Україна не дорахувалася
вже шести медалей на
Олімпіаді в Лондоні через
несправедливе суддівство»

Про це він заявив 9 серпня під

час спілкування із працівниками

заводу «Імпульс» у Шостці (Сум�

ська область).

«Щоб не позбавляли (медалей. —

Ред.), потрібно, щоб країна була

сильною», — підкреслив Прем’єр.

А вже 17 серпня, на церемонії

вшанування українських олімпій�

ців, Микола Азаров наголосив, що

Україна достойно виступила на

Олімпіаді й залишила позаду себе

багато великих країн. 

На зустрічі з Прем’єр�міністром

олімпійський чемпіон�важкоатлет

Олексій Торохтій зазначив, що «та

винагорода, яка була обіцяна, сьо�

годні отримана в повному обсязі».

Президент НОК України
Сергій Бубка: 
«Виступ української
команди — не провал»

Êðà¿íà Çîëîòî Ñð³áëî Áðîíçà Âñüîãî

1 ÑØÀ 46 29 29 104

2 Êèòàé 38 27 22 87

4 Ðîñ³ÿ 24 25 33 82

6 Í³ìå÷÷èíà 11 19 14 44

7 Ôðàíö³ÿ 11 11 12 34

8 ²òàë³ÿ 8 9 11 28

9 Óãîðùèíà 8 4 5 17

10 Àâñòðàë³ÿ 7 16 12 35

11 ßïîí³ÿ 7 14 17 38

12 Êàçàõñòàí 7 1 5 13

13 Í³äåðëàíäè 6 6 8 20

14 Óêðà¿íà 6 5 9 20

3
Âåëèêà

Áðèòàí³ÿ
29 17 19 65

5
Ï³âäåííà

Êîðåÿ
13 8 7 28

«На минулих літніх Іграх 27 ме�

далей стали для нас несподіван�

кою. Відверто кажучи, ми навіть не

були до цього готові. Але Олімпіа�

да — це вкрай непередбачувані

змагання. В Лондоні у нас багато

четвертих�п’ятих місць. Конкурен�

ція виросла за рахунок того, що ге�

ографія країн, які борються за ме�

далі, значно розширилась. Але, в

принципі, ми залишаємось у тому

ж діапазоні — 20 медалей. Приб�

лизно на стільки ж ми і розрахову�

вали за результатами чемпіонатів

світу, що проходили за рік до Олім�

піади. Після Ігор ми проаналізуємо

виступ у Лондоні, але й так зрозу�

міло, що повинні працювати над

розвитком спортивної інфрас�

труктури, як це було колись у СРСР,

належним чином оплачувати тре�

нерську працю, щоб у людей були

мотивація та інтерес працювати».
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Українській команді, можливо,

Ігри запам’ятаються суперечливи�

ми рішеннями суддів. Двічі ук�

раїнські спортсмени вже навіть

почали святкувати отримання

бронзових медалей, але після по�

даних апеляцій атлетів із інших ко�

манд їх в українців забрали. Жодну

з українських апеляцій не задо�

вольнили, причому за обставин,

коли більшість експертів та комен�

таторів не могли повірити вла�

сним очам, що перемоги присуд�

жували їхнім суперникам. 

Приміром, 4 серпня Україна була

позбавлена медалі через рішення

суддів — цього разу постраждала

семиборка Людмила Йосипенко, у

якої відібрали «бронзу».

На прес�конференції для жур�

налістів головний тренер збірної

України з легкої атлетики Олек�

сандр Апайчев розповів, що «після

оголошення результатів німкеня

Шварцкопф була дискваліфікова�

на в бігу на 800 метрів і наша Йо�

сипенко посіла третє місце. Після

цього німці подали протест, який

задовольнили. Але ми теж з

технічним лідером дивилися

відео — німкеня чотири рази на�

ступила на лінію! Це видно явно!

Ми подали зустрічний протест.

Його відхилили. Це просто ней�

мовірно». За словами Апайчева,

німкеня, коли стартувала, на

віражі кілька разів наступила на

внутрішню бровку. «Це грубе по�

рушення. Одного разу достатньо,

щоб зняти спортсмена. Тому її й

дискваліфікували. І це було пра�

вильне рішення. Проте надалі наш

протест не задовольнили, не по�

яснюючи, чому. Ситуація така: ми

подаємо протест, його розглядає

апеляційне журі, це кілька людей. І

вони виносять рішення».

Український боксер Євген Хит�

ров (до 75 кг), який 2 серпня в 1/8

фіналу турніру з боксу на Олімпіаді

в Лондоні зазнав вельми спірної по�

разки від британця Ентоні Огого,

поділився своїм баченням ситуації.

«Розповідати особливо нічого.

Я думаю, ви самі все чудово бачили.

Життя на цьому не закінчується.

Треба продовжувати працювати.

Всі протести були відхилені.

Спочатку було прикро, а зараз

вже все нормально. Значить, так

мало бути. Все на краще. Я сподіва�

юся, що надалі у мене все буде нор�

мально.

Після бою тренери англійської

команди підходили, сказали, що я �

молодець, боєць... В такому дусі.

Огого не підходив, я думаю, він сам

був у шоці.

Судді затягували з оголошенням

результату, під час паузи я поди�

вився на бразильського суддю

після оголошення рішення — його

обличчя виражало розгубленість.

Я так зрозумів, що він побачив по

очках, що сталося.

В Інтернеті одразу через кілька

хвилин після бою виклали

суддівські записки, де було видно,

що за чистими ударами рахунок

становив 18:18, а по брудних —

53:52. Я думаю, він це побачив і

зрозумів, що вони хотіли протяг�

нути англійця, тому він був у по�

диві, зрозумів, що вони щось там

замишляють», — розповів Хитров.

Старший тренер збірної Ук�
раїни з боксу Дмитро Со�
сновський вважає, що на
Олімпійських іграх суддівство
було чесним не завжди.

«Мені здається, в Україні про це

не говорить тільки ледачий.

Арбітраж — момент вельми

делікатний, нам, тренерам, давати

об’єктивні оцінки непросто.

На жаль, такі явища мають місце

не тільки в боксі — і, як показали

події, не тільки з Україною. Всі на�

вколо вже говорять, що ці Ігри —

найбрудніші в історії».

ОЛІМПІЙСЬКЕ СУДДІВСТВО — 
НЕ ВІР ОЧАМ СВОЇМ…

ªâãåí Õèòðîâ: 

«ÑÏÎ×ÀÒÊÓ ÁÓËÎ

ÏÐÈÊÐÎ, À ÇÀÐÀÇ

ÂÆÅ ÂÑÅ

ÍÎÐÌÀËÜÍÎ»



Дівчата зробили все, щоб до сво�

їх титулів додати ще й бронзові ме�

далі Олімпійських ігор. Кваліфіку�

вавшись з найкращим своїм часом

в сезоні — 42,36 секунди, українки

не лише покращили свій результат

у фіналі — 42,04, а й встановили

новий рекорд України.

«Золото» здобули представниці

США (40,82) з новим світовим ре�

кордом, «срібло» — у дівчат з Ямай�

ки.

За словами українських спорт�

сменок, вони мріяли про перемогу,

але це поки що не реально. «Ми ду�

же задоволені. Спасибі нашим тре�

нерам та запасним дівчатам Пог�

ребняк та Пятаченко. Вони диви�

лися, хвилювалися та бігли, напев�

но, разом з нами. Тому і радіти ми

будемо разом. Ми весь сезон йшли

до цього результату. Спасибі і на�

шим батькам. Вони, мабуть, поста�

ріли та посивіли, доки дивилися

фінал. Естафета — це ж як поворот

голови — і палочки вже нема. Пот�

рібно було бігти зі всіх ніг, як ос�

таннього разу. Тут іноді тисячні се�

кунди вирішують все.

Легка атлетика. Жінки. Еста�
фета 4х100 метрів. Фінал:

1. США — 40,82 
2. Ямайка — 41,41 
3. Україна — 42,04 

Молодший лейтенант Юрій Че�

бан переміг у фінальному запливі

на 200 метрів на каное. 

Цього року 200�метрівка вперше

включена в програму Олімпій�

ських ігор. Це перша олімпійська

золота медаль за всю історію укра�

їнського спорту в цьому виді.

«На п’ятсотметрівці ми дійсно

розраховуємо сили так, аби першу

половину дистанції відпрацювати

трохи спокійніше і додати на фі�

нішному відрізку. А на цій дистан�

ції ніякої тактики не було і бути не

може. На двохстах метрах немає

часу думати. Це як запальничка: газ

пустили, вогник з’явився і через со�

рок секунд згас, — розповідає олім�

пійський чемпіон. — Тренер мені

сказав: зроби все можливе, щоб од�

разу відірватися від суперників, а

там що буде, то й буде. На фініші

стався невеличкий збій. Однак це

не завадило мені фінішувати пер�

шим, адже я мав перевагу над свої�

ми найближчими переслідувачами

і врешті�решт випередив їх. Я абсо�

лютно щасливий».

Чоловіки. Каное�одиночки,
200м. Фінал

1. Юрій Чебан (Україна) —
42,291

2. Євген Шуклін (Литва) —
42,792

3. Іван Штиль (Росія) — 42,853

КОМЕНТАРІ АРМІЙЦІВ —
ПЕРЕМОЖЦІВ ТА
ПРИЗЕРІВ ОЛІМПІАДИ:
«ÌÈ ÁÓËÈ, ßÊ ÄÈÊ²

Ê²ØÊÈ…»

Áðîíçîâ³ ïðèçåðêè

â æ³íî÷³é åñòàôåò³

4 ïî 100 ìåòð³â —

Îëåñÿ Ïîâõ,

Õðèñòèíà Ñòóé,

Ìàð³ÿ Ðåìºíü òà

ªëèçàâåòà Áðèçã³íà

Þð³é ×åáàí:

«ÍÀ 200-ÌÅÒÐ²ÂÖ²

ÍÅÌÀª ×ÀÑÓ

ÄÓÌÀÒÈ. ÖÅ ßÊ

ÇÀÏÀËÜÍÈ×ÊÀ:

ÃÀÇ ÏÓÑÒÈËÈ,

ÂÎÃÍÈÊ Ç’ßÂÈÂÑß

² ×ÅÐÅÇ ÑÎÐÎÊ

ÑÅÊÓÍÄ ÇÃÀÑ»
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Після змагань Олександр розпо�

вів журналістам, що з дитинства

був дуже спортивним, «у 10 років

бігав швидше, ніж 18�річні» і най�

краще у школі метав м’яч. 

«Довго не міг визначитися, яким

видом спорту хочу займатися.

В училищі займався рукопашним

боєм, стрільбою, потім захопився

шахами. Тільки в 2006 році став

метати спис. Працював сторожем

на стадіоні «Локомотив», о 3�ій но�

чі, щоб ніхто не бачив, метав

спис», — каже П’ятниця.

«Я трохи засмучений, але срібна

медаль Олімпійських ігор — це пе�

ремога, — розповів Олександр. —

Напередодні мені снилося, що ви�

борю нагороду. Сподівався на те,

що вона буде бронзовою. Ще пе�

ред кваліфікацією у мене виникли

проблеми зі стегном. Це завадило

мені розігнатися, як слід. Крім того,

відчувався біль то у коліні, то у руці,

але він зник. Та це — хороша прик�

мета, адже подібні ситуації в моїй

кар’єрі уже були і закінчувалися во�

ни успіхом. Незважаючи на все це,

мій загальний стан сьогодні був

найкращим за всю кар’єру. Я вик�

лався в одній спробі, яка і забезпе�

чила мені медаль, і знав, що більше

не зможу додати».

За словами армійця, він задово�

лений, хоча сім програних санти�

метрів і засмутили: «Я вдячний сво�

єму тренеру Миколі Васильовичу

Гурневичу, з яким працюю не так

давно, проте моя технічна май�

стерність під його керівництвом

зросла. Також мені допомагає в

тренуваннях дружина. Просто не

міг її підвести».

Легка атлетика. Чоловіки.
Метання списа. Фінал:

1. Кешорн Уелкотт (Трінідад і
Тобаго) — 84,58 м

2. Олександр П’ятниця (Укра�
їна) — 84,51 м

3. Антті Руусканен (Фінлян�
дія) — 84,12 м

Переможниці Олімпійських ігор

у Лондоні (академічне веслування.

Парні четвірки) — молодший сер�

жант Анастасія Коженкова, стар�

ший солдат Катерина Тарасенко,

працівник Збройних Сил України

Наталія Довгодько та молодший

лейтенант Яна Дементьєва.

Капітан команди ЯНА ДЕ�
МЕНТЬЄВА: 

«Емоції й дотепер переповню�

ють. Мене запитують — ви відчува�

єте себе олімпійськими чемпіон�

ками? Не знаю, як у дівчат, але у ме�

не це відчуття приходить тоді, ко�

ли нас поздоровляють. Коли ти на

самоті, начебто, якою була, такою

й залишилася… 

На запитання, в чому секрет на�

шого успіху, я відповідаю: «Наш сек�

рет в тому, що нас було більше, ніж

чотири. Я, як капітан команди, пе�

ред кожним стартом говорю зав�

жди щось різне. Ти не плануєш, що

сказати. Слова якось приходять са�

мі. І цього разу, коли ми вийшли на

старт, я сказала дівчатам, що зараз у

нас чотири маленьких серця, а на

старті буде одне велике й на всіх.

Нас було стільки, скільки людей за

нас вболівали. Тому, напевно, ця пе�

ремога — заслуга всіх людей, які

віддавали нам свою енергію».

НАСТАСІЯ КОЖЕНКОВА: 

«Зараз ми будемо насолоджува�

тися цією перемогою. Трохи відпо�

чинемо, і знову в бій. У вересні в

Італії стартує чемпіонат Європи.

Плануємо туди поїхати».

КАТЕРИНА ТАРАСЕНКО:

«На церемонію нагородження

ми вийшли з національним прапо�

ром. Це я його в Дніпропетровську

купила за тиждень до від’їзду. А ще

було приємно, що нас золотими

медалями нагороджував Сергій

Бубка. Це стало повною несподі�

ванкою. Він сказав, що телефону�

вали Президент країни, Прем’єр�

міністр із поздоровленнями. Дуже

приємно, стоячи на нагородному

плоті, почути, що твоє досягнення

оцінили на вищому рівні». 

Академічне веслування. Пар�
ні четвірки. Фінал:

1. Україна — 6:35.93
2. Германія — 6:38.09
3. США — 6:40.63

Çà ìàòåð³àëàìè çàñîá³â ìàñîâî¿

³íôîðìàö³¿ ï³äãîòóâàâ Þð³é ÑÌªËÎÂ

АКТУАЛЬНО

Îëåêñàíäð Ï’ÿòíèöÿ:

«ÍÀÏÅÐÅÄÎÄÍ²

ÌÅÍ² ÑÍÈËÎÑß,

ÙÎ ÂÈÁÎÐÞ

ÍÀÃÎÐÎÄÓ»

ßíà Äåìåíòüºâà:

«ÌÈ ÑÒÀÐÒÓÂÀËÈ

²Ç ×ÎÒÈÐÌÀ

ÑÅÐÖßÌÈ,

À Ô²Í²ØÓÂÀËÈ 

Ç ÎÄÍÈÌ»



БУДЬТЕ ЗДОРОВІ!

Зважаючи на гостроту пробле�

ми, я попросив лікаря�кардіолога

вищої категорії, кандидата медич�

них наук, полковника медичної

служби Андрія Голода, який є на�

чальником відділення реанімації

та інтенсивної терапії для терапев�

тичних хворих Головного військо�

во�медичного клінічного центру

Міністерства оборони України «Го�

ловний військовий клінічний гос�

піталь», розповісти про ситуацію,

що склалася. А також про те, як

звести до мінімуму ризик «підхо�

пити» серцево�судинне захворю�

вання.

— Ситуацію із серцево�судинни�

ми захворюваннями інакше, як заг�

розливою, не назвеш, — каже Анд�

рій Григорович. — За офіційною

статистикою, понад 60 відсотків

смертей українців спричинені са�

ме ними. Щороку у нас реєструють

майже 50 тисяч випадків інфаркту

міокарда, 100–120 тисяч інсультів,

а понад 5 тисяч малюків народжу�

ються з тими чи іншими вадами

серця. Сьогодні кожен другий до�

рослий українець страждає від під�

вищеного кров’яного тиску — хво�

роби небезпечної і підступної,

здатної спровокувати інші захво�

рювання, які відбирають людські

життя.

Кількість хворих з кожним ро�

ком зростає. Наприклад, якщо у

2006 році на обліку у кардіологів

перебувало близько 24 мільйонів

наших співвітчизників, то сьогод�

ні, за інформацією МОЗ України, їх

понад 25 мільйонів.

Це — офіційна статистика. Нас�

правді ж людей, які мають ті чи ін�

ші проблеми з «головним двигу�

ном» організму, значно більше, то�

му що не всі звертаються по допо�

могу до медичних закладів.

Насамперед у сільській місцевості.

— Цікаво, а яка ситуація в ін�
ших країнах?

— Теж далека від ідеальної. Але

дещо різниться від нашої.

Наприклад, кількість смертей,

спричинених серцево�судинними

захворюваннями в Росії, минулого

року становила 645 на 10 тисяч на�

селення, у Грузії — 430. А ось у кра�

їнах Європейського Союзу вона

значно краща. Зокрема, у Греції —

244, Німеччині — 199, Канаді —

130, а в Японії — 103. У нас ця циф�

ра становить 630! Коментарів, га�

даю, ці дані не потребують.

— Серцево�судинних захво�
рювань, як відомо, багато. Які з
них найбільше дошкуляють
українцям?

— Хвороб, які так чи інакше зачі�

пають серцеву діяльність, дійсно

вистачає: стенокардія, інфаркт мі�

окарда, атеросклероз, ішемічна

хвороба серця, яка є найбільш роз�

повсюдженою (за інформацією

Національного інституту кардіо�

логії ім. академіка М. Д. Стражеска

АМН України, на неї в Україні хво�

ріють майже 8 мільйонів чоловік).

Ішемічною хворобою серця або,

як її ще називають, стенокардією,

вражено 30–40 відсотків доросло�

го населення. Ішемія — захворю�

вання коронарних судин, і вини�

кає вона через недостатнє поста�

чання киснем серцевого м’яза. На

їх стінках утворюються атероскле�

ротичні бляшки, що заважають їм

працювати, звужується прохід, і

кров не може вільно надходити до

серця.

Це захворювання зазвичай про�

вокується неправильним харчу�

ванням, зокрема, наляганням на

жирні харчі, — утворюється над�

лишковий холестерин, а той, в

свою чергу, утворює атеросклеро�

тичні бляшки. 

— Які симптоми цієї хворо�
би? Чи можна їх розпізнати? 

— Звичайно. Бо це захворюван�

ня супроводжується нападами бо�

лю за грудиною або у ділянці сер�

ця, який, як правило, виникає під

час фізичних навантажень і швид�

ко проходить після їх припинення.

— Чи можна позбутись цього
захворювання, і якщо так, то
як саме?

СЕРЦЕ — НЕ КАМІНЬ…
Ñåðöåâî-ñóäèíí³ çàõâîðþâàííÿ âêîðî÷óþòü â³ê
ñîòíÿì òèñÿ÷ íàøèõ ñï³ââ³ò÷èçíèê³â. Âîíè º
íàéïîøèðåí³øîþ ìåäèêî-á³îëîã³÷íîþ òà ñîö³àëüíîþ
ïðîáëåìîþ ÿê â óñüîìó ñâ³ò³, òàê ³ â Óêðà¿í³. Çà öèìè
ïîêàçíèêàìè íàøà êðà¿íà ïîñ³äàº ïåðøå ì³ñöå â
ªâðîï³. Çà îô³ö³éíîþ ³íôîðìàö³ºþ, ñàìå â³ä ñåðöåâèõ
íåäóã ïîìèðàþòü ìàéæå 500 òèñÿ÷ óêðà¿íö³â ùîðîêó.
Öå á³ëüøå, í³æ â³ä ðàêó, òóáåðêóëüîçó ³ ÑÍ²Äó ðàçîì
óçÿòèõ.
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— Якщо в артеріях не надто бага�

то накопичилося холестерину, то

людина лікується медикаментозно.

А коли занадто, то без хірургічного

втручання не обійтись: хворому

вставляють в артерію спеціальний

стент, розширюючи її просвіт, або

роблять шунтування, створюючи

додатковий шлях, який обходить

місце звуження артерії. Людям, які

відчувають симптоми, про які вже

казав, я би радив негайно зверну�

тись до лікаря�кардіолога. 

Безумовним лідером серед хво�

роб, пов’язаних із серцевою діяль�

ністю, є також гіпертонічна, яку ві�

домий академік М. Д. Стражеско

називав безжальним убивцею. І

мав рацію: через надмірний арте�

ріальний тиск зношуються судини,

розвивається атеросклероз і спра�

цьовується саме серце. Тому і ви�

никають інфаркти та інсульти.

У багатьох моїх пацієнтів спос�

терігається тахікардія — приско�

рене серцебиття. Вона може бути

спричинена різними чинниками:

як серцевими хворобами, так і хво�

робами інших органів. Наприклад,

щитовидної залози. Але, разом з

тим, її можуть спровокувати стре�

си, вживання кави (особливо у над�

мірних дозах). Сьогодні тахікардія

є й у молодих людей, не кажучи

вже про тих, кому за п’ятдесят. 

— А що скажете про інфаркт
міокарда, який відбирає життя
у багатьох наших громадян?

— Виникає він раптово, і часу,

щоб врятувати людину, залишаєть�

ся дуже мало. Ця хвороба уміє

«маскуватись» під інші. Наприклад,

під зубний біль чи біль у ділянці

нижньої щелепи, шиї, лівої руки і

навіть лівої лопатки. Відчуваються

приступи болю — по 10–15 хви�

лин. Перед інфарктом може поча�

тися приступ, схожий на приступ

астми, коли людині не вистачає

повітря.

Є чимало й інших симптомів, на

які, як правило, люди не звертають

особливої уваги.

— Останнім часом дедалі по�
пулярнішою стає народна ме�
дицина — лікування без засто�
сування медичних препаратів.
Чи доцільна вона при серцево�
судинних захворюваннях?

— Як на мене, то все потрібно ро�

бити без фанатизму. Це стосується

традиційного, тобто медикамен�

тозного лікування, і фітотерапії.

Наприклад, при стенокардії засто�

совують лікарські рослини, які

розширюють кровоносні судини,

поліпшують постачання кисню до

міокарда, підвищують стійкість

серцевого м’яза до гіпоксії, знижу�

ють рівень холестерину в крові. Та�

кі властивості, зокрема, мають аст�

рагал шерстистоквітковий, валері�

ана лікарська, собача кропива зви�

чайна та багато інших рослин. 

Але обов’язково слід порадитись

з лікарем. Бо, на жаль, є чимало ви�

падків, коли ніякі цілющі власти�

вості рослинного світу не допомо�

жуть. Маю на увазі запущені хворо�

би, різні ускладнення, якими вони

супроводжуються.

— Від чого найчастіше потер�
пають серця наших співвіт�
чизників?

— Ми звикли в усіх проблемах і

негараздах, пов’язаних з нашим

здоров’ям, винити медицину. Вона,

звичайно, не ідеальна, але ж не

треба забувати, що багато зале�

жить і від нас. Нагадаю, що за вис�

новками Всесвітньої організації

охорони здоров’я, на 50 відсотків

здоров’я людини залежить від її

способу життя, на 20 — від стану

навколишнього середовища, ще на

20 — від генетичної схильності і

лише на 10 — від медичної галузі

тієї країни, де вона проживає. На

10 відсотків! А у нас більшість чо�

мусь вважає, що на всі 90, а то й

100!

Розумію, що значна частка лю�

дей, на превеликий жаль, «запрог�

рамована» на серцево�судинні

хвороби від народження. Не вдава�

тимусь до причин, але це так. Ра�

зом з тим, переважна більшість ук�

раїнців може звести до мінімуму

ризик захворіти. Для цього потріб�

но вести здоровий спосіб життя:

не зловживати алкоголем, не пали�

ти, займатись спортом або фіз�

культурою. Не усі дотримуються

цих елементарних вимог. За ін�

формацією МОЗ, у нас щороку від

зловживань алкогольними напоя�

ми гине 7–8 тисяч осіб. Це — офі�

ційна статистика. Насправді жертв

оковитої, яка неабияк впливає на�

самперед на діяльність серцево�су�

динної системи і може миттєво її

паралізувати, набагато більше.

А тютюнокуріння? У нас палять

35–40 відсотків чоловіків і понад

20 відсотків жінок. Жахає те, що

вже і 12–14 літні підлітки знають

смак пива, вина, а то й горілки, па�

лять на очах шкільних учителів,

батьків і нікому, складається вра�

ження, немає до цього діла!

У багатьох юнаків призовного ві�

ку під час проходження військово�

лікарської перевірки виявляють ті

чи інші серцеві патології. Здебіль�

шого вони обумовлені пристрас�

тю хлопців до чарки і цигарки,

просиджуванням в більярдних та

комп’ютерних клубах, де вони

«розслабляються». Ось коли б роз�

слаблялися на спортивному май�

данчику, у басейні...

— Але ж таких майданчиків
спробуй пошукай, а відвіду�
вання басейну не кожному по
кишені…

— Згоден з вами. Але для того,

щоб підтримувати тіло у здорово�

му тонусі, достатньо змайструвати

перекладину і підтягуватись на ній

щоранку. Чи бігати навколо будин�

ку, що роблять багато моїх друзів і

знайомих. Вони шукають не вип�

равдувань власній ліні, а бодай якої

можливості для того, щоб дбати

про здоров’я.

— Що б ви порадили тим, хто
переймається своїм здоров’ям
і хотів би якомога довше збе�
регти своє серце здоровим?

— Для цього не потрібні якісь не�

ординарні заходи і шалені гроші.

Головна порада — ведіть здоровий

спосіб життя. Якщо не маєте мож�

ливості робити ранкові пробіжки,

більше ходіть протягом дня. Не

поспішаючи, розміреним кроком,

не менше 7 тисячі кроків. 

Уникайте стресових ситуацій. Їх

дуже побоюється серце. Стреси

здатні спровокувати інсульти, об�

ширні інфаркти. Час від часу відві�

дуйте психолога, «виливайте» свою

душу друзям, знайомим. 



БУДЬТЕ ЗДОРОВІ!

Слідкуйте за своїм харчуванням.

Вчені довели, що правильно підіб�

равши продукти, можна значно

зменшити ризик серцево�судин�

них захворювань. Потрібно уника�

ти надмірного споживання висо�

кокалорійної жирної їжі, смажени�

ни, обмежте споживання солі. Во�

на провокує підняття кров’яного

тиску, а це може призвести до гі�

пертонії.

Варто вилучити зі свого раціону

соління, копченості, страви швид�

кого приготування та консерви.

Або хоча б обмежите їх спожи�

вання.

Я б радив не вживати напої та

продукти, що збуджують централь�

ну нервову систему і серце. На�

приклад, міцний чай і каву, гострі

приправи. 

— До речі, давно відомо, що
саме харчування відіграє неа�
бияку роль у зміцненні здо�
ров’я. Часто доводиться чути,
що споживання м’яса, яке ми
так полюбляємо, не сприяє
цьому…

— Я б так однозначно не ствер�

джував. За підрахунками ООН, у

рейтингу країн, які найбільше спо�

живають м’яса, Україна посідає аж

85 місце, оскільки на одного укра�

їнця припадає лише 45 кілограмів

цього продукту. А в Люксембурзі,

наприклад, — 136 кг. Правда, якщо

вірити Держкомстату України, то

кожен наш співвітчизник з’їдає

протягом року 61 кілограм м’яса.

Але і в такому випадку це на 40 від�

сотків менше норми.

— У чому ж справа?
— У багатьох інших чинниках.

До речі, французи не їдять менше

м’яса, а ось смертність від серцево�

судинних захворювань у порів�

нянні з українцями набагато ниж�

ча. У значній мірі це обумовлено

тим, що там менше палять, більше

рухаються, їдять багато корисних

продуктів, які нейтралізують шкід�

ливі. 

Треба споживати такі напої, як,

наприклад, настій шипшини, які

містять вітамін С і розріджують

кров, вона краще доносить до сер�

ця поживні речовини.

Поповнюйте організм калієм —

елементом, який сприяє регулю�

ванню серцевого ритму, забезпе�

чує необхідний тонус серцевого

м’яза. 

Гіпертонія є надто небезпечним

захворюванням. Слідкуйте за ма�

сою свого тіла Пам’ятайте, що ко�

жен зайвий кілограм підвищує

тиск на один міліметр ртутного

стовпчика.

Людям, яким за сорок, треба хоча

б щороку робити кардіограму. Як�

що вона виявить якісь відхилення,

то маєте пройти додаткові обсте�

ження. 

Ваше здоров’я — у ваших руках.

Дотримання елементарних пра�

вил людського життя, уникнення

різних сумнівних принад допомо�

же позбутись багатьох проблем не

лише із серцем, а й взагалі зі здо�

ров’ям.

— Під час проходження
служби деякі військовики�
строковики знепритомніють.
Як за таких ситуацій потрібно
діяти?

— У такому разі тіло має бути у

такому положенні, щоб відбувався

максимальний мозковий кровотік:

голова повинна бути опущена

нижче колін, важливо, аби язик не

западав за глотку і не перешкоджав

проходженню повітря.

Бажано зросити обличчя і шию

холодною водою. Хворий не пови�

нен підніматись доти, доки не

пройде відчуття м’язової слабкості.

Але й після того, як він встане, пот�

рібно наглядати за ним протягом

10–15 хвилин, щоб впевнитись,

що почувається більш менш нор�

мально. Звісно, що після того, як

людину привели до тями, треба не�

гайно викликати медичного пра�

цівника.

— А що б ви, як лікар�кардіо�
лог, порадили медпрацівни�
кам медичного пункту части�
ни, куди буде доставлений
хворий?

— Як діяти, знає кожен фельдшер

чи медсестра, не кажучи вже про

лікаря. Проте нагадаю, що хворому

потрібно відразу виміряти артері�

альний тиск, частоту пульсу та зро�

бити ЕКГ, переконатись чи немає

аритмії.

У таких випадках лікар зазвичай

постійно проводить ЕКГ�моніто�

ринг, а також моніторинг артері�

ального тиску, призначає внутріш�

ньовенну інфузію препаратів, які

підвищують тонус периферичних

судин і таким чином нормалізують

тиск

— До яких заходів, Андрію
Григоровичу, має вдатись лю�
дина, шоб попередити епізоди
непритомності?

— Насамперед треба вести здо�

ровий спосіб життя. Наприклад,

дотримуватись чіткого розпорядку

дня (сон не менше 8 годин, ранко�

ва зарядка, відпочинок після нап�

руженого дня), а також повноцін�

не і різноманітне три�чотириразо�

ве харчування. У раціоні мають бу�

ти білки тваринного походження,

вітаміни, що зміцнюють імунну

систему тощо. До речі, в армії спо�

сіб життя військовиків максималь�

но наближений до того, який по�

винна вести будь�яка людина.

²íòåðâ’þ âçÿâ Ñåðã³é ÇßÒÜªÂ
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Ñåëèùå Ãîí÷àð³âñüêå ×åðí³ã³âñüêîãî

ðàéîíó. Â³éñüêîâèé ïîë³ãîí. Ïîñåðåä ìî-

ëîäèõ çåëåíèõ ñîñåí çàìàñêóâàëèñÿ äâ³

«Àêàö³¿». Íå ò³, ùî äåðåâà. À ñàìîõ³äí³ ãà-

óáèö³ ç ãàðìàòîþ êàë³áðó 152 ìì.

Ëóíàº âèáóõ. Ïåðøèé, äðóãèé. Çåìëÿ ³

ïîâ³òðÿ çäðèãàþòüñÿ íàâêðóãè. Àðòèëåðèñ-

òè 1-¿ îêðåìî¿ òàíêîâî¿ áðèãàäè íèùàòü

óìîâíîãî ïðîòèâíèêà. Äîñâ³ä÷åí³ âî¿íè

íàâ÷àþòü íîâà÷ê³â.

«Àêàö³ÿ» — «êîëþ÷à øòó÷êà», ÿê ³ ¿¿ ðî-

äè÷êà — äåðåâî. Ñòð³ëÿº òàêà ãàðìàòà íà

17 êì ð³çíèìè âèäàìè áîåïðèïàñ³â. Óðà-

æàº óêðèòòÿ, æèâó ñèëó ïðîòèâíèêà, áðî-

íüîâàí³, àðòèëåð³éñüê³ òà ì³íîìåòí³ ö³ë³.

Ñëîâîì, çáðîÿ, ùî ïîòðåáóº âïðàâíîãî

ãîñïîäàðÿ.

À òå, ùî ãîí÷àð³âñüê³ àðòèëåðèñòè áàãàòî

÷îãî âàðò³, ñâ³ä÷èòü ïðîìîâèñòèé ôàêò: óï-

ðîäîâæ ÷îòèðüîõ îñòàíí³õ ðîê³â âîíè ïåðå-

ìàãàþòü ó êîíêóðñ³ «Çàëï» íà ïåðø³ñòü

îô³öåð³â-àðòèëåðèñò³â Ñóõîïóòíèõ â³éñüê

ÇÑ Óêðà¿íè. Êàï³òàíè Þð³é Ðîãàëü÷óê òà

Îëåêñàíäð Êèðè÷åíêî, ìàéîð Ñåðã³é Êîá-

ëèê, ï³äïîëêîâíèê Âîëîäèìèð Êèðè÷åíêî

ñòàëè éîãî ïåðåìîæöÿìè.

Ôîòî Â³òàë³ÿ Êèðèëîâà, Ãðèãîð³ÿ Ìàçóðà
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Нещодавно він став обличчям нового національного проекту «Знай
Україну».
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З ПЕРШИХ ВУСТ

— Пане Олеже, як, на вашу
думку, має виявляти себе лю�
бов до Батьківщини: у
відповідних закликах, одя�
ганні вишиванок? А може у
вивішуванні державних пра�
порів, як це, скажімо, заведено
у штатах?

— Патріотизм має починатися,

насамперед, з шанування і плекання

себе. Життя в соціумі — це саме по�

вага людей. А щоб навчитися пова�

жати інших, слід почати із себе. Як

показує моя життєва практика, той,

хто не робить цього по відношенню

до власного «я», просто не може ша�

нувати когось іншого. Такий ме�

ханізм взаємодії. Українці не люб�

лять або бояться себе, часто вірять

пліткам і міфам. Із цього народ�

жується наше сьогодення. Тож, щоб

не руйнувати своє життя, треба зна�

ти деякі речі. Знов�таки — про нас.

— Проект, обличчям якого ви
стали, — бізнесовий, але за
змістом — патріотичний. Як
довго розмірковували з приво�
ду «бути чи не бути»?

— Не вагався ані хвилини. Пого�

дився з тієї причини, що така

соціальна ініціатива співзвучна то�

му, що я роблю протягом багатьох

років. Бути у цьому проекті — при�

родно для мене, бо пропаганда Ук�

раїни і українців — це те, чого нам

не вистачає. Плюсів у проекті

«Знай Україну» дуже багато. Це не

тільки його мета — навчити нас

дізнаватися про себе більше, а пев�

на демонстрація факту, що такі

культурні проекти можливі, не�

обхідні, і, що важливо, вони мають

бути масштабними. Якщо такий

актуальний діалог із суспільством

буде продовжуватись, перекона�

ний, це стане реальним шансом

поступово змінити наш ук�

раїнський світогляд, навчитися по�

важати себе і стати цікавими для

інших націй й народів. Все має ро�

битися системно, тоді ідея обов’яз�

ково спрацює. Ледь не забув ще од�

ну маленьку, але суттєву перевагу:

доступність і сучасний засіб такої

пропаганди — мобільний телефон

з функцією «смс». Хоча мені

простіше навчитись грати на цим�

балах, ніж набирати на телефоні

якісь слова…

— А що, цимбали Олег Скрип�
ка ще не освоїв? Граючи на ба�
яні, гармошці, гітарі й саксо�
фоні, ви підкорили Європу.
Пишете музику, співаєте і
навіть неодноразово виступа�
ли з оркестром, що є рідкістю
для інших колег з музичного
цеху. Словом, на місці не сиди�
те. Нещодавно ви повернулися
з гастролей у Монако та
Франції. Тож, два запитання: у
чому полягає магнетизм вашої
творчості для іноземної
публіки і чи доводилося відчу�
вати сором за наших грома�
дян, які живуть за кордоном?

— Секрет магнетизму твор�

чості — це її автентичність, до якої

зараз у всьому світі вбачається тен�

денція і у якій зацікавлені ми, музи�

канти, котрі експортують ук�

раїнську культуру і традиції. Іде

глобалізація, зникають не тільки

діалекти, але й мови, у забуття

відходять цілі пласти цінної само�

бутньої музики. Тому наша

творчість у цьому плані особливо

актуальна. Автентичне дозволяє

ідентифікувати носія і робити йо�

го пізнаваним. 

З приводу неприємного. Нещо�

давно спілкувався з дівчиною�ук�

раїнкою, яка зараз живе та працює

в Англії, а саме — у діккенсівському

кафе. Вона розповіла мені чимало

цікавих речей про відомого ро�

маніста і майстра прози, які я досі

не знав. Але коли розмова перейш�

ла на, здавалося б, таку близьку і

рідну тему України, у неї виявився

повний вакуум відомостей щодо її

історії, традицій чи навіть сучас�

ності. Співрозмовниця сказала, що

цурається й не любить свою

Вітчизну, тому приїхала сюди. То й

я тому і кажу, що любов почи�

нається із знання. А виходить так,

що ми знаємо більше про

Ніагарський водоспад, Амазонку

чи якийсь інший закордонний

об’єкт. На жаль, мушу визнати, по

невігластву — ми чемпіони. З при�

воду іноземців. За кордоном вони

можуть критикувати свою країну,

але щоб не знати і не цікавитись

нею — такого не зустрічав.

— А чого нам не вистачає для
щастя, окрім знань?

— Впевненості у собі. А для того,

щоб бути впевненим, треба знати

себе, своє походження — хто ти й

звідки. Картинка складається

після повної самоідентифікації.

Внутрішня змістовність дає мож�

ливість бути успішними. Погодь�

теся, набагато приємніше бути

патріотом своєї країни, ніж скиг�

лити, що Батьківщина погана, а я

хороший, тому виїхав. 

— Можливо, нам слід повчи�
тись у когось любити, цінува�
ти і захищати нашу Вітчизну,
що маємо. Чи є інша ідея?

— Можна застосувати і те, і інше.

Я давно казав, що найкращим

патріотичним проектом для ук�

раїнців стала б їх міграція до будь�

якої країни світу. Звісно, за бажан�

ням. Я думаю, можливість виїхати

тимчасово має більшість з нас. Тоді

людина побачить себе і Україну зі

сторони. Якось додому летів літа�

ком з українською молоддю, пере�

важно — російськомовною. Вони

наспівували якусь українську

патріотичну пісню, досить модер�

нову, особисто мені незнайому.

…Êàæóòü, ç³ðêè ³ êåð³âíèöòâî í³êîëè íå çàï³çíþþòüñÿ, ëèøå

çàòðèìóþòüñÿ. Ñêðèïêà íå òàêèé. Íà ïðåçåíòàö³þ äî Íàö³îíàëüíî¿

àêàäåì³¿ íàóê Óêðà¿íè ìåòð óêðà¿íñüêî¿ ï³ñí³ ïðèéøîâ ïî-

â³éñüêîâîìó â÷àñíî. Ðîçìîâà áóëà ïðèñâÿ÷åíà ïàòð³îòèçìó —

ïîíÿòòþ, ïî ñóò³, ñòðàòåã³÷íîìó é òàêòè÷íîìó, íå ìåíø âàæëèâîìó,

í³æ â³éñüêîâà ñïðàâà ÷è ìóçè÷íà ä³ÿëüí³ñòü. Íàãàäàºìî, ùî í³

ïåðøå, í³ äðóãå Îëåãîâ³ íå ñòîðîííº. Â³í «âîþâàâ» ó ñêëàä³ â³éñüêà

ÓÍÐ ç äåí³ê³íöÿìè (çéîìêè ïðîõîäèëè ó ñòîëè÷íîìó ë³öå¿ ³ìåí³

²âàíà Áîãóíà) ³ ïî-ñïðàâæíüîìó ñëóæèâ â àðì³¿ òà íàâ³òü ïðàöþâàâ

íà íå¿ íà îáîðîííîìó ï³äïðèºìñòâ³.



А співали чому? А тому, що їх не бу�

ло вдома три місяці, відчувалося,

скучили за Україною. До речі, я по�

чав говорити рідною мовою за

кордоном, у Франції (з 1991 до

1996 року Олег Скрипка разом з

«ВВ» проживав у Франції. — Авт.).

Там я зрозумів, що я — не «переко�

типоле», не якийсь там глобаліст, а

українець. І все стало на свої місця.

Подивіться на нашу діаспору. Так,

вони з якихось своїх причин жи�

вуть не на Батьківщині. Але ж не за�

бувають її, щось роблять для неї. Бе�

режуть традиції, мову. Це не дало їм

розчинитися у натовпі і не втрати�

ти себе. Можливо, нам варто повчи�

тись користуватись своїми перева�

гами у французів чи росіян, які вда�

ло просувають продукти своєї куль�

тури і роблять їх своїм брендом.

Згадайте лишень російську «мат�

рьошку» чи балалайку, які відомі в

усьому світі. І такий імідж на певних

речах робиться увесь час із завид�

ною наполегливістю. Хоча не все,

що пропагується у зовнішній світ,

вигадане саме в Росії. Яскравий

приклад — «московський борщ» чи

«московські вареники»… у місцевих

ресторанах Москви.

— Чим ви особисто пи�
шаєтесь? Хто ваш улюблений
історичний герой, причетний
до військової справи, борець
за незалежність України?

— Це Іван Мазепа. Наш військо�

вий, політичний і державний діяч,

гетьман, відомий зокрема тим, що

проводив курс на відновлення ко�

зацької держави Війська Запорозь�

кого. По�перше, це знаний стратег

і захисник своєї Батьківщини, який

прагнув побудувати самостійну й

шановану в Європі українську дер�

жаву. По�друге, це потужна осо�

бистість, успішний чоловік, ба�

гатій, водночас культурна, освічена

й різнобічно обдарована людина,

яка знала багато мов, писала пісні,

вірші, володіла мистецтвом танцю.

Як меценат він зробив чимало для

України. Я їм пишаюся. (Олег

Скрипка, повівся скромно і не по�

хвалився тим, що безпосередньо

причетний до встановлення

пам’ятника Мазепі у Полтаві. 2009

року на благодійному концерті у

цьому місті він зібрав близько 40

тисяч гривень, які передав до фон�

ду спорудження пам’ятника геть�

ману). 

З приводу особистої гордості. Не

так давно «для приколу» написав

пісню «Привіт, відпустко!», де попу�

ляризується відпочинок в Україні.

Саме тут я зараз і відпочиваю. І,

знаєте, ставши «жертвою» власної

пропаганди, відкрив для себе ней�

мовірної краси куточки країни. Це

і парк «Софіївка» на Черкащині, і

заповідник «Асканія Нова», про

який нам розповідали в школі, але

мало хто там був. Я заїхав туди по

дорозі і був надзвичайно враже�

ний. В Україні є багато чого, що

варто побачити і чим треба пиша�

тись. У нас є і свої водоспади, і свої

гори, і печери (до речі, найдовша в

світі гіпсова печера знаходиться в

Україні, на Тернопільщині) та

навіть фламінго…

— А чи є таке місце чи тери�
торія, яка слугує вам постій�
ним джерелом позитиву і
натхнення?

— У дитинстві я з батьками меш�

кав у невеликому місті Мурмансь�

кої області. А це вже — Арктика,

північний полярний регіон Землі з

бідною рослинністю: карликові

берези, мох, лишайники і таке

інше. Сімерічним потрапив до

Києва, де мешкали родичі. Й досі

пам’ятаю проспект Перемоги, тоді

ще — Брест�Литовський, де «біга�

ли» трамвайчики і дарували плоди

яблуні. Потім ми подалися на

Відрадний, і я побачив, як на газоні

пасуться корови, коні. Де іще таке

можна побачити у великому місті.

Словом, був шокований Києвом,

відразу закохався у нього, і в мене

вклалася програма: хочу бути кия�

нином. Мало того, вирішив, що хо�

чу жити у приватному будинку в

центрі цього дивовижного міста.

Так, врешті�решт, воно й склалося.

Моя програма спрацювала: я живу

саме в Києві, у приватному секторі,

маю хатніх тварин, город, де рос�

туть помідори з огірками, які їм на

сніданок.

— В одному із інтерв’ю ваш
батько сказав, що син «ніколи
не був бешкетником»…

— У школі я був піонером�ак�

тивістом, головою піонерської

дружини, прапороносцем. Носив

піонерський галстук, грав на ба�

рабані та горні. Прогулював уро�

ки, списував, умів це дуже якісно

робити, і за це мені нічого не бу�

ло. Мав отримати золоту медаль,

бо були всі п’ятірки. Та «завали�

ли» на екзамені з російської мови

і літератури — поставили

четвірку. Більш за інші предмети

любив математику та фізику, брав

участь у міських й обласних

олімпіадах і навіть перемагав.

Хотів стати вченим, тоді це було

модно. Музика йшла паралельно

з навчанням. Ніколи не думав, що

нею можна займатись настільки

серйозно…

— Які ваші побажання чита�
чам часопису «Військо Ук�
раїни» та загалом усім нам?

— Незалежність народжується у

серці, і в серці кожному з нас треба

бути незалежним. А це означає, що

я бажаю кожному українцю виби�

рати в житті те, що йому подо�

бається, що до душі. І також країну,

де йому жити. Не треба нічого ус�

кладнювати. Якщо людині подо�

бається їсти борщ, він його їсть. От

і все. Тільки тоді ми будемо щасли�

вими і заможними. 

²íãà Â²ÒÊÎÂÑÜÊÀ
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Навчальний центр «Десна». На

тренажерному майданчику гурт

екіпірованих десантників. Заняття

проводить командир взводу —

чемпіон світу з пауерліфтингу

старший лейтенант Василь Пашке�

вич. 

Кожному солдату викладач при�

діляє прискіпливу увагу, допомагає

спорядити парашут та зброю, щоб

підготуватись до першого в житті

стрибка. І досвіду в офіцера на це

вистачає. Адже за плечима у двад�

цятитрирічного інструктора май�

же півсотні стрибків з парашутом. 

Через дві години інтенсивних

тренувань «голубі берети» повер�

таються до казарми аби трохи від�

почити. Попереду — подолання

смуги перешкод. Офіцер прово�

дить мене до спортзалу, де ми й

розмовляємо. 

Василь із Кузнєцовська Рівнен�

ської області. У родині першим об�

рав професію захисника Вітчизни.

І першим зі свого роду подався у

великий спорт. Закінчив факультет

аеромобільних військ Львівської

академії Сухопутних військ. На

другому курсі почав активно зай�

матись штангою, хоча раніше ли�

ше боксував у шкільній секції. 

— Почав тягати штангу та гирі, —

розповідає чемпіон. — Ніхто мене

до цього не підштовхував. Навіть в

академії один з усього курсу допіз�

на тренувався на спортмайданчи�

ку. Перемагав у вузівських та місь�

ких спартакіадах. 

Старший лейтенант Василь Паш�

кевич мріє відкрити спортивну сек�

цію з пауерліфтингу, адже серед вій�

ськовиків Центру чимало спорт�

сменів�аматорів.

Коли десантник був у відпустці,

розпочався чемпіонат світу із па�

уерліфтингу за версією федерації

WPA (World Power lifting Associa�

tion). Вперше у розклад змагань

ввели новий дивізіон — «military»,

в якому змагались військовос�

лужбовці, правоохоронці та

спецпризначенці. Василю по�

щастило, що змагання проходи�

ли в Україні, — не знадобилось

оформлювати закордонний пас�

порт. 

Тоді офіцер «крилатої піхоти»

пройшов відбірковий всеукраїн�

ський етап і виступив у фіналі (ва�

гова категорія до 75 кілограмів). 

Спортсмени виконували жим

штанги лежачи, присідали з відпо�

відною вагою та піднімали станову

тягу. У кожному з цих видів десан�

тник встановив рекорди України.

А за сумою піднятої ваги став кра�

щим серед інших 300 важковиків з

різних країн світу, набравши 500

кілограмів. 

Зараз Василь Пашкевич шкодує

про єдине: йому не вистачило ли�

ше 15 кілограмів «заліза», аби до�

сягти звання майстра спорту Ук�

раїни. Сьогодні він наполегливо

готується поборотись за цей ти�

тул. 

Â³êòîð ÀÍÓÔÐ²ªÂ
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Патріотизм — якість, яку потріб�

но виховувати змалечку. Лише тоді

любов до Батьківщини, повага до

традицій свого народу наповнять

справжнім змістом та глибоким

сенсом становлення молодого по�

коління українців.

В усі часи справжні патріоти

виховували власних дітей на

прикладах доблесті й мужності,

вірності й героїзму поколінь,

на яких ґрунтується історія Ук�

раїни.

У сімейних фотоальбомах від�

найдеться чимало світлин, які мог�

ли б увійти у славетний фотоліто�

пис того, як зростають справжні

патріоти України. 

Оскільки кожна мить — непов�

торна, отже — унікальна, ми запро�

шуємо всіх Вас — і професійних

фотомитців, і фотоаматорів — взя�

ти участь у фотоконкурсі «ПІД�

РОСТАЮТЬ КОЗАКИ».

З ініціативою його проведення

виступив колектив Центрального

друкованого органу Міністерства

оборони України журналу «Вій�

сько України». 

Журналістський почин підтрима�

ли: почесний президент Благодій�

ного фонду імені двічі Героя Радян�

ського Союзу О.Г. Молодчого Олек�

сандр Шкурат та отаман Спасо�

Преображенського полку МГО

«Козацтво Запорозьке» генерал�пол�

ковник козацтва Сергій Півченко.

Фотоілюстрації потрібно надси�

лати в електронному вигляді на

e–mail: viysko2003@ukr.net. без об�

робки у форматі JPEG�файл, роз�

подільною здатністю 300 dpi, до

3 000 кб.

Кращі світлини друкуються на

шпальтах «Війська України».

Фотоконкурс триває до 14 жов�

тня 2012 року, Свята Покрови Бо�

жої Матері, святої покровительки

всіх козаків.

Надсилаючи знімок, не забудьте

вказати своє прізвище, ім’я та по

батькові, вік, електронну та пошто�

ву адреси, контактний телефон,

назву роботи, а також місце, час

зйомки та подію, під час якої було

зроблено світлину.

Чекаємо на Ваші роботи!

Фотоконкурс
«ПІДРОСТАЮТЬ КОЗАКИ»

Àíàñòàñ³ÿ Ñàâêî 

(ì. Çàïîð³ææÿ)

Â³êòîð Êîøìàë 

(ì. ×åðí³ã³â)



Âàñèëü Ïîòàï÷óê

(ì. Êè¿â)



Îë³ìï³éñüêà ÷åìï³îíêà Íàòàë³ÿ Äîâãîäüêî

Ôîòî Ñåðã³ÿ Ïîïñóºâè÷à




